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voorwoord

Alle mensen dromen. Sommigen herinneren zich de dromen, 
anderen niet. Mijn dromen herinner ik me regelmatig. Als 
vluchtig gas ontsnappen de meeste al snel na het wakker 
ǿƻǊŘŜƴΦ 9Ŝƴ ǊƻŘŜ ŘǊŀŀŘ ƛƴ ŘŜ ƳŜŜǎǘŜ ŘǊƻƳŜƴ ƛǎ ΨƘŜǘ ǿŜǊƪΩΦ 
Bijna altijd spelen ex-ŎƻƭƭŜƎŀΩǎ Ǿŀƴ ƘŜǘ ƭŀōƻǊŀǘƻǊƛǳƳ ŜŜƴ ǊƻƭΣ 
vaak met het ziekenhuis als decor, maar ook regelmatig 
daarbuiten. Nee het zij geen vervelende dromen, maar ze zijn 
niet altijd even prettig. Omdat ik een actief droomleven heb, 
ben ikooit begonnen aan droomuitleg en heb daarvoor het 
ōƻŜƪ ΨŘŜ ǇƻǎƛǘƛŜǾŜ ƪǊŀŎƘǘ Ǿŀƴ ƘŜǘ ŘǊƻƳŜƴΩ Ǿŀƴ !ƴƴ CŀǊŀŘŀȅ 
gelezen. Ik ben even actief geweest met het onderwerp, maar 
had geen zin om zo intensief hiermee bezig te zijn.
Het is een open deur, maar dit geeft wel aan dat werk en 
ŎƻƭƭŜƎŀΩǎ ŜŜƴ ǎǳōǎǘŀƴǘƛŜŜƭ ŘŜŜƭ Ǿŀƴ ƧŜ ƭŜǾŜƴ ǳƛǘƳŀƪŜƴΦ 
Misschien is dit wel één van de redenen om dit op te schrijven. 
.Ŝƴ ƻƻƪ ōŜƴƛŜǳǿŘ ƘƻŜ ƛƪ ǇƻǎǘƭŀōƻǊ ƴƻƎ ƻǾŜǊ ǿŜǊƪ Ŝƴ ŎƻƭƭŜƎŀΩǎ 
droom. Vraag er gerust naar over een jaar of tien.
Bijna een derde van dit document gaat over de eerste 5 jaar, de 
ander helft over de laatste 39 jaar. Die eerste jaren hebben dan 
ook het grootste stempel gezet, het was de tijd met de meeste 
ƛƴǘŜǊŀŎǘƛŜǎ ǘǳǎǎŜƴ ŎƻƭƭŜƎŀΩǎΦ !ƭǎ ƧŜ Řŀƴ ǘǊƻǳǿǘΣ ƪƛƴŘŜǊŜƴ ƪǊƛƧƎǘ Ŝǘ 
cetera, spelen die interacties een onbeduidendere rol (maar 
niet onbeduidend).

disclaimer

Er komen in dit document namen voor van bestaande, onbestaande en 

ƻƴōŜƴƻŜƳŘŜ ŎƻƭƭŜƎŀΩǎΦ 5ƛǘ ƛǎ ƎŜŜƴ Ƴŀŀǘ ǾƻƻǊ ōŜƭŀƴƎǊƛƧƪƘŜƛŘ ƛƴ ƳƛƧƴ 

werkzame carrière. Als je naam er niet in voorkomt zegt het dus niets over 

je aandeel in mijn werk. Vind je jezelf echter zo belangrijk voor mij, qua 

werk, en wil je per se met naam genoemd worden, kan het in een 

ǾƻƭƎŜƴŘŜ ΨŘǊǳƪΩ ǿƻǊŘŜƴ ƎŜǊŜƎŜƭŘΣ ƎŜŜŦ ƘŜǘ ƳŀŀǊ ŘƻƻǊΦ 
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Prelabor

Eigenlijk wilde ik altijd boer of boswachter worden, maar dat 
ǾƻƴŘŜƴ ƳƛƧƴ ƻǳŘŜǊǎ ƴƛŜǘ ȊƻΩƴ ƎƻŜŘ ƛŘŜŜΦ LƳƳŜǊǎ ƛƪ ǿŀǎ ŜŜƴ 
stadskind in Tilburg en mijn  boerenfamilie woonde in het verre 
Friesland. En boswachter; kun je daar nu wel een boterham 
mee verdienen? Dus werd een beroepskeuze gedaan. Daaruit 
kwam naar voren dat ik het best analist of landmeter kon 
worden. Wat een landmeter precies was wist ik niet, maar in 
onze kennissenkring hadden we iemand die analist was, en die 
was daar heel gelukkig mee, dus dat moest ik dan maar doen. 
In Breda waren twee analistenscholen, eentje voor de 
chemische richting en eentje voor de medische richting. Op 
beide scholen had ik me ingeschreven en ben uiteindelijk de 
medische richting gaan volgen, waarom? Geen idee.
Met mijn MAVO, met biologie en wiskunde als exacte vakken, 
kon ik naar het voorbereidende jaar van de HBO. Natuur- en 
scheikunde had ik op de MAVO al heel snel uit mijn pakket 
geschrapt, in dat voorbereidende jaar zouden het 10 uur 
scheikunde en zes uur natuurkunde per week worden, inclusief 
scheikundepracticum op de zaterdag.  Niet gek dat ik een 
herkansing (scheikunde) aan mijn broek kreeg om naar de 
eerste van de HBO door te kunnen stromen (overigens ging 
75% van de voorbereidenden niet verder of haalde het niet).  Ik 
zie me nog gebogen over de berekeningen van 
buffercapaciteiten en oplosbaarheidsfactoren op een camping 
in Noorwegen. In de eerste klas bleef ik gewoon zitten en in de 
herhaling ging ik het jaar daarop ook maar net over. Het 
examenjaar was vooral gezellig en na drie herkansingen en een 
hertentamen wist ik het felbegeerde papiertje te halen. 
Inmiddels was ik in Wageningen aan de botanische hogeschool 
begonnen, maar daar haakte ik vrij snel af, het bleek teveel van 
hetzelfde van wat ik al had gedaan. Ik deed wat uitzendwerk 
zoals keukens en wc's  in een studentenhuisvesting 
schoonmaken: moet iedereen eigenlijk eens gedaan hebben, 
erg goed voor je immuniteitsontwikkeling. Gelukkig kwam ik al 
snel twee vacatures tegen: klinisch chemisch analist op het 
laboratorium voor kindergeneeskunde en chirurgie in het Sint 
Radboudziekenhuis en analist op een onderzoekslaboratorium  
van het academisch ziekenhuis Utrecht. Omdat Nijmegen me 
meer trok dan Utrecht en dat er na een jaar een vast contract 
mogelijk was, bracht me dat naar Nijmegen.



6

1 start

Het sollicitatiegesprek met het hoofd van het laboratorium 
duurde kort en of ik zo snel mogelijk kon beginnen. Zo kwam ik 
op 1 februari 1977 in dienst van de Sint Radboudziekenhuis van 
de Katholieke Universiteit. De sint is al een hele tijd geleden 
vertrokken en het katholieke is inmiddels ook al uit zicht. 
Het eerste halfjaar reisde ik dagelijks met de boemel van mijn 
toenmalige kamer in Kesteren naar Nijmegen en weer terug. 
Van de zwarte kousen (viel wel mee overigens) naar de 
paapsen (viel ook wel mee).
1977 
Het laboratorium van toen is niet te vergelijken met 
laboratorium van nu. De ontwikkeling van handwerk via 
mechanisering naar automatisering is snel gegaan. Patiënten 
lagen toen op een bed en liggen nu nog steeds op een bed 
(okay  een geavanceerd bed, maar toch). Nu heb je een 
sorteerrobot voor de buizen, een chemiestraat en een 
hematologiestraat. Druk op de knop en dat is het 
(ongenuanceerd). In die tijd had je werkbladen van gelakt 
eikenhout met spoelbakken en op de tafels stonden rekken 
uitgesteld met reageerbuizen, maatkolven en fotometers. Je 
werkte met reeksen van 10-20 monsters die in buisjes zaten 
waarop een etiket mat patiëntgegevens stond, soms 
handgeschreven, maar meestal een geprint etiket. Na wat 
gegoochel met  chemicaliën (reagentia) ontstond een gekleurd 
mengsel en de intensiteit van die kleur was een maat voor de 
concentratie van de stof die je aan het meten was. Je deed dit 
in tweevoud omdat je niet te vertrouwen was. Deze 
kleurintensiteit mat je met een fotometer en de uitslagen 
schreef je op zogenaamde werklijsten. Als je pech had kreeg je 
meer resultaten dan monsters, dan had je een monster twee 
keer ingezet, of je kwam er eentje te kort, dan was je er een 
vergeten. Meestal moet je dan opnieuw beginnen en dat 
betekent een uur extra werk. Omdat dit een kinderlab was had 
je niet altijd genoeg materiaal en dat was dan helemaal balen. 
Mijn opleiding kende geen stage en op school vonden we 
elkaar al uitslovers als we meer dan twee monsters bepaalden. 
Het was dan ook niet vreemd dat met die grote aantallen bij 
mij weleens iets mis gingen (zeker na een avondje stappen). Ik 
heb zelfs een keer op het punt gestaan om te stoppen met het 
analistenwerk, maar bij gebrek aan een alternatief ben ik toch 
maar doorgegaan en is het toch nog goed gekomen.
Op het laboratorium werkten veel jonge mensen die op kamers 
woonden, het sociale leven deelden we dan ook voor een groot 
ŘŜŜƭΦ hǇ ǾƻƻǊǎǇǊŀŀƪ Ǿŀƴ ŜŜƴ Ǿŀƴ ŘŜ ŎƻƭƭŜƎŀΩǎ ƪƻƴ ƛƪ ƴŀ ŜŜƴ ƘŀƭŦ 
jaartje forensen vanuit Kesteren een ruime kamer en aparte
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slaapkamer huren aan de Hugo de Grootstraat, boven een 
zekere garage. Daar had ik overigens nauwelijks hinder van. 
Elke maand moest ik de huur a contant aan de baas geven, dat 
was toentertijd heel normaal. 350 gulden all-in, mijn fiets 
moest ik buiten stallen en soms zette ik hem op de kamer als hij 
in de reparatie moest. Collega Frans woonde twee straten 
verder (Museum Kamstraat) in een studentenhuis waar ik 
regelmatig op bezoek kwam. Met Frans had ik het eerste jaar 
van de HBO doorgebracht, hij ging over en ik bleef zitten. Frans 
kwam ook uit Tilburg en we konden goed met elkaar 
opschieten. Toen ik tien dagen met vakantie was zorgde hij 
voor mijn planten die ik daarna kon weggooien. Frans ging zo 
zijn eigen weg en was ook iemand met een zekere charme, een 
flinke bos haar, alternatief en innemend, een 
wereldverbeteraar, maar wel als het hem uitkwam. Hij was zeer 
populair en daarvan kon ik, in zijn slipstream mooi meeliften. 
Het was in de tijd dat Reagan op de deur van het Witte Huis 
klopte en Pink Floyd de plaat The Wall uitbracht. Een 
beangstigende tijd die bij menigeen de sfeer van een derde 
wereldoorlog opriep. Maar niet bij Frans, hij bleef optimistisch 
en zijn behoefte naar vrijheid deed hem besluiten om 
motorrijlessen te nemen en als een trouwe discipel volgde ik 
zijn voorbeeld. 
Zowel Frans als ik slaagden in één keer (tot grote verassing van 
ƳƛƧƴ ƛƴǎǘǊǳŎǘŜǳǊΣ ŘƛŜ ƛƴ ŘƛŜ ǘƛƧŘ ƴƻƎ ŀŎƘǘŜǊƻǇ ȊŀǘŜƴΦ Ψ!ƭǎ ƧƛƧ ǎƭŀŀƎǘ 
Řŀƴ Ƙƻǳ ƛƪ ŜǊ ƳŜŜ ƻǇΩΣ ȊŜƛ ƘƛƧύΦ !ƭ ǾƻƻǊŘŀǘ ƛƪ ƎŜǎƭŀŀƎŘ ǿŀǎ ƭƛŜǘ ƛƪ 
me verleiden tot de aanschaf van een oude BMW R75, zonder 
originele knalpijpen en zadel. Kenners weten wat dat betekent.  
Frans heeft nooit een motor gekocht. Wel heeft hij een keer bij 
mij achterop gezeten en samen zijn we ooit naar collega Jan 
gereden. Hij woonde ergens achter Cuyck en was een 
boerenzoon. Op de terugweg miste ik de scherpe bocht naar de 
N271 en belandden wij in het gras, de appeltjes die we mee 
hadden gekregen verspreid in de berm, de motor had er geen 
zin meer in, en Frans ook niet trouwens. 

mijn eerste salarissttrookje. Afgeronde HBO-er schaal 5, met vooruitzicht op schaal 6



8

2 habeetje/hateetje

Het routinegedeelte van het  kinderlab was verdeeld in een 
klinisch chemisch deel en een hematologisch deel. Het 
hematologisch deel was mijn favoriet en zou dat altijd blijven. 
Achter de microscoop tuurde ik uren naar de bloedbeelden die 
we moesten beoordelen. Ik kon goed overweg met de 
binoculaire microscoop ondanks een lui oog waardoor ik maar 
met één oog kon zien. Dat ene oog zag echter vaak meer dan 
genoeg!
Hemoglobine is een eiwit dat het zuurstof en koolzuurdioxide 
transporteert van longen naar weefsels vice versa, en 
hematocriet is de verhouding van de bloedcellen (met name de 
rode bloedcellen waar het hemoglobine in zit) en het 
bloedplasma . Afgekort wordt het respectievelijk Hb en Ht 
genoemd. Het meten van het hemoglobinegehalte in bloed en 
het bepalen van de hematocriet behoorden ook tot mijn 
kerncompetenties. Je begon altijd met het bepalen van de 
ƘŜƳƻƎƭƻōƛƴŜΣ р Ƴƭ ǊŜŀƎŜƴǎ όƧŜ ƘŀƴŘŜƴ ǎǘƻƴƪŜƴ Ψǎ ŀǾƻƴŘǎ ƴƻƎ 
naar de cyanide) 20 microliter bloed, mengen en als je een 
serie van 12-24 had klaarstaan om te meten, kon je ze in de 
ŎǳǾŜǘ Ǿŀƴ ŘŜ ŦƻǘƻƳŜǘŜǊ ƪƛŜǇŜƴΦ WŜ ŘŜŜŘ Řŀǘ ƳŜŜǎǘŀƭ ƳŜǘ ȊΩƴ 
tweeën, de ene leest voor wat de uitkomst was, de ander 
schrijft op wat je hebt gezegd. Daarna ging je de hematocriet 
bepalen, daarvoor liet je een glazen capillairtje tot driekwart 
vollopen. De open kant waar geen bloed zat hield je in een 
gasvlam en als volleerd glasblazer draaide je het rond tussen 
duim en wijsvinger totdat het gaatje dicht was. De serie 
capillairtjes legde je in een speciale centrifuge, deksel er goed 
op en vijf minuten op hoge snelheid centrifugeren. Als het klaar 
was waren de cellen in de dichte punt geslingerd en gescheiden 
van de vloeistof (plasma). Met een speciaal meetinstrumentje 
kon je dan vaststellen wat de verhouding is tussen cel en 
vloeistof (0,30 wil bijvoorbeeld zeggen dat 70% van het bloed 
uit vloeistof bestaat en 30% uit bloedcellen). Omdat de meeste 
cellen rode bloedcellen zijn is dat ook een maat voor het 
hemoglobinegehalte: bij een Hb van 6,0 (mmol/l), hoort 
idealiter een Ht van 0,30.
Die hematocriet werd op de lijst geschreven achter het 
ƘŜƳƻƎƭƻōƛƴŜƎŜƘŀƭǘŜ Ŝƴ Řŀǘ ŘŜŜŘ ƧŜ ƻƻƪ ǿŜŜǊ ƳŜǘ ȊΩƴ ǘǿŜŜšƴΦ 
Nu had je op het lab twee soorten analisten: de puristen en 
pragmatici. De puristen documenteerden alles minutieus en 
lieten zich niet door anderen beïnvloeden. Deze mensen 
schoppen het meestal ver in het laboratoriumwezen. De 
pragmatici waaronder ik mijzelf reken(de) gingen als volgt te 
werk: als je de scribent was dan zei je altijd wat de verwachte
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hematocriet was. Stond er 5,0 dan zei je 0,25, de aflezer las 
dan de hematocrietstand en bij een te grote afwijking moest je 
dat monster opnieuw bepalen. De pragmaticus zorgde dat je 
wel binnen de marges bleef, de purist week daar niet van af. 
Als scribent kun je altijd nog opschrijven wat je wilt, maar dat 
is fraude, daar heb ik me nooit schuldig aan gemaakt. Dat de 
hematocrieten meestal klopten, betekende gewoon dat je het 
goed had gedaan.
Als pragmaticus kom je dan vaak over als een matser (die had 
je ook), maar hierbij wil ik nog even duidelijk maken: dat was ik 
ƴƛŜǘΦ ¢ŜƴȊƛƧ ΧΦ
Het gebeurde weleens (zelden) dat je te weinig materiaal had 
om een juiste uitslag te genereren, dan legde je aan de 
telefoon uit dat je de indruk had aan de hand van de kleur van 
het bloed dat het hemoglobinegehalte wel normaal was (zo 
ongeveer). Wilde men het precies weten dan moest men de 
patiënt opnieuw prikken. Soms had men daar geen zin en nam 
dan genoegen met een mondelinge uitslag: ongeveer normaal. 
En zo was iedereen tevreden, daar deed je het voor!
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3 Wadden

Zoals gezegd speelden de buitenlabse activiteiten een 
ōŜƭŀƴƎǊƛƧƪŜ Ǌƻƭ ōƛƧ ƳƛƧ Ŝƴ ƳƛƧƴ ŎƻƭƭŜƎŀΩǎΦ 9Ŝƴ ƧŀŀǊƭƛƧƪǎŜ ǘǊŀŘƛǘƛŜ 
was de vroege voorjaarstrip naar een van de Waddeneilanden. 
We begonnen ermee in 1978 en met zijn zessen (3 man, 3 
vrouw) trokken we in begin maart naar Formerum op 
Terschelling. Frans, Greet, Jan, Lia, Henriëtte en ik. Ik reed met 
Frans mee in de oude Volvo Amazone naar Harlingen, met  
9ƭŜŎǘǊƛŎ [ƛƎƘǘ hǊŎƘŜǎǘǊŀΩǎ aǊΦ .ƭǳŜ {ƪȅ ŘƻƻǊ ŘŜ ŀǳǘƻ ǎŎƘŀƭƭŜƴŘΦ 
Het was typisch maarts weer (natte sneeuw, kou en wind), we 
ƘǳǳǊŘŜƴ ŦƛŜǘǎŜƴ Ŝƴ ǎǘǊǳƛƴŘŜƴ ƘŜǘ ŜƛƭŀƴŘ ŀŦΦ Ωǎ aƛŘŘŀƎǎ ŘƻƪŜƴ 
we dan de kroeg in om warm te worden met juttersbitter en 
mosselen. Soms bleven we wel erg lang plakken en op de 
terugweg naar het huisje moesten we, met name Frans en ik, 
moeite doen om de achterlichten van de anderen te volgen, 
Řŀǘ ǾƛŜƭ ƴƛŜǘ ŀƭǘƛƧŘ ƳŜŜΦ ²Ŝ ƎƛƴƎŜƴ ƻƻƪ ŜŜƴ ƪŜŜǊ ƴŀŀǊ ΨǇŀŀƭ олΩΣ 
helemaal aan de oostkant van het eiland. De laatste 10 
kilometer langs de Boschplaat over een karrenspoor. 

Bij paal 30 liepen we richting 
Ameland om de vuurtoren te 
bekijken, die leek akelig 
dichtbij, toen het mistig begon 
te worden zijn we maar 
omgedraaid, want de duinen 
achter ons waren niet meer 
zichtbaar. Over het strand zijn 
we teruggefietst. Een geweldige 
tijd was dat. Een jaar later zijn 
we weer geweest, maar ik weet 
niet meer precies met wie. Het 
daarop volgende jaar gingen we 
naar Ameland, ook weer in een 
iets gewijzigde samenstelling. 

Het maakte allemaal niets uit, het was gewoon steeds gezellig 
en het verliep ook steeds prettig. Met Frans erbij zaten we 
toch een beetje in een alternatieve setting waarin ik me ook 
prima thuis voelde, we konden met elkaar filosoferen en 
plannen maken om de wereld te verbeteren. Het vierde jaar 
was Frans inmiddels vertrokken en gingen we in een heel 
andere samenstelling. Ook dit ging prima, maar de mensen 
waren wel iets diverser, de sfeer was prima maar toch ook 
anders dan de voorgaande keren.
Later ben ik met nog eens naar Vlieland met twee vrienden 
(een stelletje waarvan één collega) geweest. Dat was in mijn 
tuinbroekperiode (is tijdje mode geweest), ik was toen aan de 
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blokfluit (zelfstudie), maar dat is niets geworden. Ook maakte 
ik een ingewikkeld zelf ontworpen borduurwerk op kaasdoek 
met enkelvoudige kruisjes. Dat is dus nooit afgekomen.
Ik merk dat de chronologie hierboven niet echt klopt, bij deze 
een disclaimer. Wat ik wel weet: 3x Terschelling, 1x Ameland 
en 1x Vlieland.
Het vrij vragen voor die waddenavonturen verliep altijd wel 
soepel want de hoofdanaliste vond die kameraadschap onder 
ŎƻƭƭŜƎŀΩǎ ǿŜƭ ǇǊƛƳŀΦ
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4 Frans, in memoriam

Met Frans had ik,  zoals uit het voorgaande bleek altijd wel een 
apart contact. Hij ging zijn eigen weg en had veel behoefte aan 
vrijheid. Daarnaast was hij een echte wereldverbeteraar maar 
wel met een luchtige inslag.
Als hij nachtdienst had ging hij vaak de afdelingen langs om 
daar gezellig te ouwehoeren en contacten te leggen. Zo 
vertelde hij me dat hij vaak naar de spoedeisende hulp ging om 
daar gezellig te borrelen en dat hij zelfs een keer aan zijn Volvo 
had geknutseld op de parkeerplaats voor de ambulances. 
Andere avonden/nachten zat hij te buurten op de IC. Maar als 
het moest stond hij op het lab om de spoedbepalingen te doen.
De eerste jaarwisseling die ik in Nijmegen meemaakte was in 
het studentenhuis van Frans aan de Museum Kamstraat. Veel 
vuurwerk was er niet, maar daar hadden we wat op verzonnen. 
We gingen bij Jan (die van Cuyck) een carbidkanon halen. Hij 
gebruikte dat in de zomer om de vogels uit de boomgaard te 
verjagen. Na enige uitleg en vooral waarschuwingen laadden 
wij de melkbus achter inde kofferbak van de Amazone en 
trokken we weer naar Nijmegen. We stelden het kanon op en 
draaiden even proef, zowaar hij\ (of het) deed het. Toen we 
rond middernacht wilden gaan ploffen bleek alles bevroren 
(toen waren de winters nog koud) en was het einde knallen. 
Misschien wel zo veilig met de kennis van nu. Het kanon werd 
later weer in de kofferbak teruggebracht.
Eén donderdag in de maand was altijd een bijzondere, dan was 
ŜǊ Ωǎ ŀǾƻƴŘǎ ƛƴ IŜȅŜƴŘŀŀƭ IƻƳŜ ŘŜ ƪƛƴŘŜǊŎǊŝŎƘŜΦ 5ƛǘ ǿŀǎ ǾƻƻǊ 
medewerkers van de afdeling kindergeneeskunde waar wij als 
onderdeel van kindergeneeskunde ook mochten komen. 
Meestal gingen we dan eerst naar het Aesculaafje (toen alleen 
open op donderdag). We haalden daarna friet bij Moeke Nas 
(soms trof je er ongeïdentificeerde voorwerpen in) en dan naar 
Heyendaal Home. Daar kwamen dan met name de 
verpleegsters en de arts-assistenten en wij dus. Na Heyendaal 
Home gingen we soms nog even afzakken bij een van de 
assistenten (waarvan menigeen later de sporen meer dan 
verdiend heeft in het Radboud). Eén keer trokken we met de 
groep naar een verpleegster, ergens in Dukenburg waar we de 
weg niet goed kenden. Het had gesneeuwd en de weg zagen 
we niet altijd even duidelijk liggen, geen probleem: Frans had 
de weg niet nodig, hij reed met zijn Amazone over het grasveld 
naar de bestemming.  Bij de verpleegster was het even gezellig, 
totdat manlief kwam zeggen of we alsjeblieft wat rustiger
konden doen. We zijn toen maar vertrokken. Of dat huwelijk
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stand heeft gehouden weet ik niet.
De zucht naar vrijheid was zo groot bij Frans, dat hij besloot te 
stoppen met werken en op avontuur naar Amerika te gaan. 
Eenmaal daar aangekomen speelde de bijna-ramp met 
Harrisburg (kernreactor). Het zal Frans toch niet geweest zijn? 
Na enkele maanden kwam hij terug met heimwee en betrok 
een kamer in de Karregas. Daar zocht ik hem geregeld op en we 
gingen verder met waar we gebleven waren. In die tijd werd 
besloten dat de huizen aan de Piersonstraat gesloopt moesten 
worden ten behoeve van een parkeergarage. De garage was al 
als zinloos bestempeld maar de toenmalige gemeenteraad 
vond toch dat die er moest komen (zal wel met belangen 
hebben te maken). De progressieve vleugel in Nijmegen echter, 
wilde dat voorkomen en de panden werden bezet. De situatie 
escaleerde helemaal en uiteindelijk is na dagen strijd tussen 
krakers en politie en sommige burgers de vrijstaat met veel 
geweld ontruimd. De stad zou nog dagen lang onrustig zijn, 
gevuld met onevenredige rellen. Natuurlijk had Frans zich 
geschaard onder de krakers en enkele keren heb ik hem 
opgezocht en vertrok telkens weer naar huis (ik was te braaf 
voor actievoerder). De parkeergarage is er nooit gekomen, de 
burgemeester vertrok al snel (er wordt gezegd dat er een 
drankprobleem meespeelde), en Hans Wiegel, de toenmalige 
minister van binnenlandse zaken stak nog een dikke sigaar op 
als held van het liberale rechts. Bijna had ik met Frans een huis 
gekocht, maar dat durfde hij uiteindelijk niet aan, ik heb dat 
toen alleen gekocht (kon net, met een hypotheekrente van 
12%). We groeiden uit elkaar leidden ons eigen leventje zoals 
dat vaker gaat.
Frans kreeg een blijvende relatie, ging samenwonen en kreeg 
een kind. Ik ben daar ooit met mijn vrouw op bezoek geweest, 
maar de band werd nooit meer zoals vroeger. En het was ook 
goed zo. Enkele jaren daarna kreeg ik een brief van hem waarin 
hij vertelde dat hij een onbehandelbare longkanker had en dat 
hij graag afscheid wilde nemen van de mensen die een rol in 
zijn leven hadden gespeeld. Hij had daarvoor een weekend 
gereserveerd op een camping waar de genodigden dan samen 
konden zijn op een manier waarop iedereen dat prettig vond.  
Ik wilde daar graag naar toe, maar de drukte in mijn eigen 
leven heeft mij daartoe belet. Ik zou hem daarna wel een keer 
apart bezoeken. Als een dat-moet-ik-nog-doen-punt hield ik dit 
vast in het achterhoofd. Na twee maanden vond ik de 
rouwbrief in de bus. Frans lag niet in een kist, maar in een 
kleurrijke lijkwade. Het was er erg druk en uit de verhalen die 
men vertelde bleek dat hij ook veel had gedaan. Vooral ook in 
de tijd na zijn laboratoriumloopbaan. 
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Samen met Frans 
op het strand van 
Terschelling
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5 de zwarte labvergadering

In die tijd had je vier klinisch chemische laboratoria:
¶ Lab kindergeneeskunde en chirurgie
¶ Lab interne
¶ Lab gynaecologie
¶ Lab neurologie 
Lab hematologie (volwassenen) en de transfusiedienst vielen 
niet onder klinische chemie, maar daar werkten wel klinisch 
chemische analisten. Je kon dus eigenlijk met je diploma 
klinische chemie op meerdere labs terecht. 
De laboratoria waren weliswaar zelfstandig, maar vielen wel 
min of meer onder de verantwoordelijkheid van 
afdelingshoofden. 
Elk lab had bovendien wel specifieke bijtaken (of hoofdzaken).
Zo had lab kindergeneeskunde een onderdeel immunologie en 
een onderdeel metabole ziekten. Lab interne hield zich ook 
bezig met de kwaliteit op de Nederlandse laboratoria en ook 
nog wat andere ingewikkelde zaken. Lab gynaecologie had de 
hele hormoonhuishouding geadopteerd en neurologie deed 
veel met liquor. 
Alleen lab kinderen was 7/24 bezet, de ander labs hadden 
bereikbaarheidsdiensten. Lab interne moest meen ik tot 20.00 
uur werken omdat ze zogenaamde spuitendiensten voor de IC 
moesten uitvoeren (dagelijkse bloedgascontroles). Dan kwam 
men de glazen spuiten brengen, al dan niet besmeurd met 
bloed omdat er iets lekte en een dopje op de naald (die er nog 
aanzat). De handgeschreven etiketten bleven meestal wel aan 
de juiste spuit plakken.  De naald prikte je in een schuimrubber 
zodat die na sterilisatie opnieuw gebruikt kon worden. Je spoot 
de spuit leeg in de gootsteen en deed de spuit en plunjer in een 
bak zodat ook die schoongemaakt konden worden.
Als je dienst had was je alleen op dat stille lab, naarmate de 
avond vorderde werd het steeds stiller. Sommige 
verpleegkundigen kwamen het lab op sluipen om je te 
verrassen met een cito (spoed). Omdat dat voor sommigen tot 
onplezierige reacties leidden werd afgesproken dat iedereen 
gewoon door de ingang moest en netjes moest wachten bij de 
ōŀƭƛŜΦ Ωǎ  bŀŎƘǘǎ ǿŀǎ ƘŜǘ Ȋƻ ǎǘƛƭ Řŀǘ ŀƭǎ ƧŜ ƴƛŜǘǎ ǘŜ ŘƻŜƴ ƘŀŘΣ ƧŜ ŀƭ 
knikkebollend door de nacht moest wurmen. Na zeven nachten 
was je dan helemaal murw. Om die reden draaide ik alleen 
avonddiensten, die bij anderen minder populair waren. Een 
win-win situatie. Overdag kon het gemeen druk zijn op het lab 
met werkaanbod, dat dan ok nog vaak in de middag kwam, 
waardoor je meestal moest overwerken. Ook kwam veel
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materiaal naar het lab van researchprojectenen dan had je met 
bloed van apen, ratten, schapen en honden te maken, daar zat 
je dan mee tot na zessen. Niemand vond dat leuk, behalve de 
baas, want dat gaf extra inkomsten (voor het lab neem ik aan). 
Het werd ons teveel, bovendien zagen we dat die andere 
analisten van interne veel minder werk hadden. Zij hadden 
ruim de tijd om hun wintergarderobe te breien tijdens de 
pauze, en volgens mij van hun familie erbij. Anderen trokken 
naar Heyendael Home om daar te biljarten. In de latere 
nieuwbouw van interne had men een tafeltennistafel, dan 
hoefden ze de deur niet meer uit.
²Ŝ ōŜǎƭƻǘŜƴ ŜŜƴ ΨȊǿŀǊǘŜΩ ƭŀōǾŜǊƎŀŘŜǊƛƴƎ ǘŜ ōŜƭŜƎƎŜƴ en 
kwamen hiervoor met velen bij elkaar hoe dit aan te pakken. Ik 
wierp me op als vertegenwoordiger en noteerde de punten die 
we met de baas gingen bespreken:
¶ De overuren willen we gecompenseerd krijgen
¶ Monsters van proefdieren en andere projecten moeten 

voor een bepaalde tijd binnen zijn
¶ Er moet een onderzoek komen naar een eerlijke 

lastverdeling onder de laboratoria
¶ Open lijst om vakanties en snipperdagen in te plannen, ipv 

in het achterkamertje
¶ Andere regeling van vrije dag na weekenddienst
Toen het zover was, zaten we met zijn allen op het lab 
(vergaderkamer hadden we niet, want er hoefde toch niet 
vergaderd te worden) om deze punten te bespreken met de 
baas.
Geduldig luisterde hij en natuurlijk zou hij kijken wat hij eraan 
kon doen. Compensatie van overuren maakte geen kans, want 
tegenover plus-uren staan ook min-uren (die moesten wij dan 
wel zoeken, ik ben ze na 40 jaar nog steeds aan het 
compenseren, met rente). Hij keek geslepen de kring rond, en 
vroeg wat de anderen ervan vonden. Plotseling was het stil en 
keek iedereen een andere kant op. Nou het probleem valt wel 
mee hoor, over tot de orde van de dag. Dat is het enige 
moment dat ik me in de steek voelde gelaten door mijn 
ŎƻƭƭŜƎŀΩǎΣ ƳŀŀǊ ƳƛƧƴ Ǉǳƴǘ ǿŀǎ ƎŜƳŀŀƪǘΦ [ŀǘŜǊ ƪǿŀƳ ŘŜ 
hoofdanalist naar me om te vragen of ik me wilde kandideren 
voor de ondernemingsraad, maar daar was ik nog niet aan toe. 
Wel werd ik arbo-kontaktpersoon, toen nog met k, die erop 
moest toezien dat de Arbo regels op het lab werden toegepast.
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6 1001-nacht 

Toen ik dienstrijp was draaide ik mee in het ritme. Van 
donderdag tot en met woensdag avond- of nachtdienst voor de 
kinderafdelingen en voor de Intensive Careafdelingen. Het 
werkaanbod varieerde van niets (heel soms) tot druk. Om de 
lege momenten op te vullen had ik, samen met collega Ingrid, 
een schrift opgesteld om daarin dienstervaringen op te 
schrijven, leuke anekdotes of wat voor soort zaken dan ook. We 
noemden het 1001 nacht. Ik gebruikte het vooral om 
verhaaltjes in te schrijven. Daar werd dan weer op gereageerd 
door de volgende die dienst had en zo schreef iedereen wel 
wat in het schrift. Het was na enkele maanden vol en een 
tweede schrift werd geopend, dat we Labjesdeken noemden.
Van het derde schrift weet ik de naam niet meer (iets van 1197 
piepertjes), maar het werd allengs serieuzer, het begon 
eigenlijk meer  een overdrachtsfunctie te krijgen. Later werden 
creatieve uitingen niet meer op prijs gesteld en werd het schrift 
gewoon dienstschrift  genoemd.

De fles met de gouden hals (uit 1001 nacht)

Na mijn dienst van zeven avonden staat een weekend van vier 

dagen voor de deur (niet alleen het weekend zoals bleek). Niets 

gepland dus lekker lanterfanteren. De deurbel gaat, irritant 

penetrerend. Half slapend uit bed, blootsvoets in mijn 

versleten nachthemd naar de deur. Een raar mannetje staat 

aan de deur met een tas in de hand. 
ΨLƪ ǿƛƭ ǳ Řƛǘ ŀŀƴōƛŜŘŜƴ ƳƛƧƴƘŜŜǊΣ ǾƻƻǊ ǎƭŜŎƘǘǎ ŜŜƴ ǾǊƛƧǿƛƭƭƛƎŜ 
ōƛƧŘǊŀƎŜΩ
Een heel betoog volgt over honger in de wereld, arme 
kindertjes en een en al onrechtvaardigheid in de wereld. Het 
gaat me allemaal voorbij, ik neem de tas aan en sprokkel een 
bijdrage bij elkaar en houdoe. Ik kan nooit weigeren, 
colporteurs hebben vaak succes bij mij, ben zelfs ooit lid 
geworden van de SP en uit loyaliteit gebleven. 
In de tas zit een lege fles verpakt, verdorie alweer 
beetgenomen, gedoneerd voor een fles lucht. Terug het bed in 
dus. Maar door een of andere reden kan ik de slaap niet meer 
vatten. 
Er is een onrust het huis binnengedrongen.
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Er gaat een geruis

door het huis

Om de onrust te verwijderen begin ik maar met stofzuigen, stof 
verwijderen levert altijd weer nieuwe stof op om over na te 
denken. Maar in dit geval werkt het niet. Rondje lopen door 
het Julianapark dat hier tegenover ligt, langs de oude 
grafzerken, misschien helpt dat. Dus niet.
Terug de kamer, de tas en de lege fles. Verhip de fles heeft een 
gouden hals (nou ja goudkleurig), ik zou zweren dat dit eerder 
niet het geval was. De onrust is niet verdwenen, in 
tegenstelling zelfs, het is toegenomen. Het geruis is overgegaan 
in een gezoem, en jawel het komt uit die tas met de fles. Zie ik 
daar nu iets in die fles die tevoren leeg was? Of waren het wel 
ΨŎƘŀƳǇƛƎƴƻƴǎΩ ŘƛŜ ƛƪ ƎƛǎǘŜǊŜƴ ƻǇ ƘŀŘΚ Lƪ ŘǳǊŦ ǘŜ ǿŜŘŘŜƴ Řŀǘ ŜǊ 
ŜŜƴ ƪƭŜƛƴ ƳŜƴǎŀŎƘǘƛƎ ǿŜȊŜƴǘƧŜ ƛƴ ȊƛǘΤ ΨȊƻŜƳ ȊƻŜƳ ǇƛŜǇ ǇƛŜǇΩ 
gaat het. Alsof het wil zeggen; laat me vrij.
Nieuwsgierigheid is een van mijn valkuilen. Ik vraag me niet af, 
klopt dit wel, maar wil weten waarom zit dat figuurtje in een 
fles. Google moet nog uitgevonden worden, dus kurk eraf want 
door een glazen wand praten is zo onpersoonlijk.
aŀŀǊ Ƨŀ ǿŀŀǊ ƭŀŀǘ ƧŜ ȊƻΩƴ ŎǊŜŀǘǳǳǊΣ ƻǇ ŘŜ ƘŀƴŘ ǾƛƴŘ ƛƪ ƴƛŜǘ Ȋƻ 
fijn, ik ben niet zo van dat fysieke contact, los op de grond? Tja 
en dan door een muis worden aangevallen, maar ik neem het 
risico en ga zelf voor hem liggen om een beetje op gelijke 
ooghoogte te komen. 
Ψǿŀǘ ŘƻŜ ƧƛƧ ƛƴ ŘƛŜ ŦƭŜǎΚΩ
Alsof hij me kan verstaan en zo ja of hij me überhaupt begrijpt, 
en is het wel een hij of een het.
Ta ta hoor ik, jawel ik hoor een antwoord. Het mensdingetje 
vertelt dat hij (dus) zijn ziel had verkocht aan de duivel (wie 
ƴƛŜǘύΦ .ƭƛƴƎ ōƭƛƴƎΣ ƎŜƭŘΣ ǾǊƻǳǿŜƴΣ ǎƴŜƭƭŜ ŀǳǘƻΩǎ Ŝƴ ǿŀǘ ŘƛŜǎ ƳŜŜǊ 
ȊƛƧΦ !ƭǎ ǇŀǎǎƛŜǾŜ ƳƛƭƛŜǳŀŎǘƛǾƛǎǘ ōƻŜƛŜƴ ƳŜ ŘŜ ŀǳǘƻΩǎ Ŝƴ ŘŜ ōƭƛƴƎ 
bling niet, maar ik heb wel oren naar geld en vrouwen. Het 
menneke ging verder met zijn verhaal, ergens ging het mis, het 
was allemaal te mooi. Het was op een gegeven moment op, en 
ŘŀƴΧΧΧΧΦΦ 
Als geen ander weet ik dat een kater hard aan kan komen. 
Precies dat was bij het flessenmannetje ook gebeurd. Hij 
waarschuwt me: als de duivel bij jou aan de deur komt, trap er 
niet in, doe het niet. Nee dat is duidelijk, ik heb altijd een 
ŀŦƪŜŜǊ ǾŜƴ ŘŜ ŘǳƛǾŜƭ ƎŜƘŀŘ ŀƭǎ ƎƻŜŘ ŎƘǊƛǎǘŜƴΦ  ΨLƪ ƪƛƧƪ ǿŜƭ ǳƛǘΩΣ 
reageer ik. Maar ik kan toch mijn graantje inpikken en dan 
tabee zeggen? Hij stak waarschuwend de vinger omhoog en 
sprak met stemverhoging dichtbij (hij stonk uit zijn mond) en 
raakte daarbij mijn neus aan. Daarvan moest ik niezen en na 
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het geproest, weg flessenmans. K.. waar is hij gebleven, wat 
heb ik gedaan. De rest van de dag kruip ik over de grond om 
hem te zoeken, maar nergens is hij  te vinden. Moe van het 
zoeken, dan gaat de deurbel, niet zo indringend als vanmorgen, 
ƳŀŀǊ ǘƻŎƘ ΧΦ 5Ŝ ŘǳƛǾŜƭΚ ½ƻŀƭǎ ƎŜȊŜƎŘΣ ƴƛŜǳǿǎƎƛŜǊƛƎ ŀƭǎ ƛƪ ōŜƴ 
Ǝŀ ƛƪ ƴŀŀǊ ŘŜ ŘŜǳǊ Ŝƴ ŘƻŜ ƘŜƳ ƻǇŜƴΧΦ
De duivel is een vrouw, en  een heel mooie bovendien, het is 
de buurvrouw van wie ik wel vaker droom. De duivel is onder 
ons, zij woont naast me!
ΨLƪ ƘŜō ǾŀƴƳƻǊƎŜƴ ƳƛƧƴ ǘŀǎƧŜ ƘƛŜǊ ǾƻƻǊ ŘŜ ŘŜǳǊ ƭŀǘŜƴ ǎǘŀŀƴ ƳŜǘ 
ŜŜƴ ŦƭŜǎ ŜǊ ƛƴΣ ƪŀƴ ƛƪ ŘƛŜ ǘŜǊǳƎ ƪǊƛƧƎŜƴΚΩ
De schrik slaat om mijn hart, de fles is open de inhoud weg en 
ƴǳ ƪƻƳǘ ŘŜ ŘǳƛǾŜƭ ǇŜǊǎƻƻƴƭƛƧƪ ƘŀŀǊ ōŜȊƛǘ ǘŜǊǳƎƘŀƭŜƴΦ ΨLƪ Ƙŀŀƭ 
ƘŜǘ ǘŀǎƧŜ ǿŜƭ ŜǾŜƴΩ ǎƛŘŘŜǊ ƛƪΦ
Snel doe ik de kurk op de fles waarvan de gouden hals doffer is 
dan vanmorgen (of beeld ik me dat in), fles terug in de tas en 
afgeven dan maar. Ik geef de tas aan de duivel. Alsjeblieft. Ze 
kijkt me strak aan en het zweet breekt me uit. Wat is ze mooi, 
o zo mooi.
Dank je wel, zullen we bij mij deze fles wijn leegmaken dan 
maken we er een leuke avond van. De waarschuwing van de 
flessenman dissoneert in mijn hoofd en ik antwoord dat ik 
geen gebruik wil maken van haar diensten en doe snel de deur 
dicht. Het zweet druipt van me af en ik  kijk haar na door het 
voordeurglas. Zie ik nu echt twee hoorntjes door haar fraaie 
haardos?
Ik heb haar nooit meer gezien, heb ik haar ooit wel gezien?
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7 Labjesdeken

Een SF verhaal

Met mijn  30-versnellingenfiets reed ik ergens over de dijk 
langs de Maas aan de Gelderse kant. Een vliegende schotel 
gleed over mij heen en landde met veel kleurige lichtflitsen op 
de uiterwaarde (ik rook ozon). Er sprongen groene mannetjes 
uit die achter de koeien aangingen, ze dachten vast dat dit de 
hoogste ontwikkelingsvorm op aarde was (over visie 
gesproken). Het begon zeer plaatselijk fel te regenen waardoor 
ik geen hand voor ogen kon zien. Noch de schotel, noch de 
groene mannetjes noch de regen interesseerden me, mijn 
gedachten waren bij mijn lief die aan de andere kant van de 
Maas woonde. En daar ging ik helemaal in op, die bocht 
interesseerde me ook niet, pas toen ik in het prikkeldraad hing 
werd ik weer tot de orde van dag geroepen. Ik hoorde mijn 
voorband sissen, die was ook geraakt door een prikkel uit het 
draad. Zelf siste ik niet maar inwendig gebeurde er van alles, 
lever, gal eilandjes van Langerhans kwamen in opstand tegen 
deze gang van zaken en dat ging gepaard met kermen en 
kreunen. Gelukkig was er een getuige, echter dat was een 
duwboot (de Aachen VIII), de kapitein van de boot pakte zijn 
telefoon en toetste het alarmnummer in. Op het scherm 
verscheen een uiterst charmante en vriendelijke secretaresse 
met appelrode wangen en de rest ben ik kwijt. Twintig 
minuten later werd ik in een ambulance gelegd die sneller 
terug kon rijden dan ik met mijn fiets in de 27ste versnelling. 
Bij het ziekenhuis werd ik op een lopende band gelegd en 
schoof naar een soort remise, daar werd ik gebliept en 40 
graden gedraaid om bij een mooie verpleegster uit te komen. 
Er werden wat intieme vragen gesteld en na enkele pliefjes 
ging ik verder met de band. Op naar tunnel 3, ik moest 
onderweg nog voorrang geven aan een vrouw met een heel 
dikke buik (peritonitis?) die naar tunnel 4 gleed. Uiteindelijk 
mondde tunnel 3 uit in een kamer van 4x4x4 met een wand 
dat uit een beeldscherm bestond. Een grote arm snorde over 
me heen, zei iets van bloep en op scherm was van alles te zien. 
Het apparaat vroeg om een vingerafdruk om aan te geven dat 
ik het eens was met het onderzoek. Na de druk moest ik me 
ontkleden tot op het ondergoed. Kleding, inclusief korsetten, 
dwangbuizen en kuisheidsgordels graag in de rode bak leggen. 
Allerlei armen bewogen rondom mijn lichaam, het was een 
gebliep van jewelste. Het lichaam werd gefixeerd en de armen 
gingen systematisch het lichaam verkennen. Na enige tijd
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trokken de armen zich terug, kon ik me weer bewegen en 
moest ik de rode bak weer leegmaken. De band bracht me in 
de volgende kamer, dit was een ronde kamer (middellijn 10 
meter, omtrek dus 22 meter of daaromtrent). Daar was een 
bureau met een mens erachter in een witte jas (deze zijn zeer 
toekomstbestendig), hij droeg een rond brilletje, was grijs en 
had een beginnend buikje (leeftijd? bier?), hij kwam me akelig 
bekend voor. Nog een bloedonderzoekje en dan was het klaar. 
Hiervoor moest ik mijn arm in een of ander apparaat leggen en 
na enkele seconden was het gepiept, voorzien van pleister 
kwam de arm weer uit het apparaat. Op het display van het 
apparaat verschenen allerlei cijfertjes en lettertjes. Een 
compleet biochemisch profiel was zichtbaar. 
Ψ¦ ƘŜŜŦǘ ǿŜƭ ŜŜƴ ǊŀȊŜƴŘ ƛƴǘŜǊŜǎǎŀƴǘ ōŜǊƻŜǇΣ ŘŀŀǊ ƘŜŜŦǘ ǳ ǘƻŎƘ 
ƧŀǊŜƴ ǾƻƻǊ ƳƻŜǘŜƴ ǎǘǳŘŜǊŜƴΩΣ ȊŜƛ ƛƪ ǘŜƎŜƴ ŘŜ ƳŀƴΦ
ΨWŀΣ ƧŀΣ ƪƻƳǘ ǳ  ƳŀŀǊ ƳŜŜ Řŀƴ Ȋǳƭǘ ǳ ƘŜǘ ȊƛŜƴΩΦ
Met snelle tred verliet hij de kamer en ik huppelde er 
achteraan. Met de lift, gang, lift, deur kwamen we in een grote 
ruimte met allerlei labtafels, instrumenten  en ander 
labmateriaal.
Ψ²ŀƪƪŜǊ ǿƻǊŘŜƴΣ ƧŜ ƘŜōǘ ŘƛŜƴǎǘ ǾŀƴŀǾƻƴŘΩ ŘŀŎƘǘ ƛƪ ǘŜ ƘƻǊŜƴΣ 
en die ander was foetsie, ik stond er alleen voor op dat grote 
lab met al die instrumenten die er plots minder spectaculair 
ǳƛǘȊŀƎŜƴΦ IƳΧ
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8 Dagjes uit en stollingsdienst

Hoewel het laboratorium de afdelingen kindergeneeskunde en 
chirurgie moest bedienen, hadden we de meeste klik met 
kindergeneeskunde. Zoals al gezegd waren we met enige 
regelmaat drinkebroeders (de dokteressen gedroegen zich wat 
soberder). Dat zagen we bij chirurgie niet gebeuren, het 
contact met hen was afstandelijker. Zal het misschien aan de 
doelgroep van de zorgverleners gelegen hebben? Zonder 
iemand te kort te doen, de kinderartsen waren toch een stuk 
laagdrempeliger qua sociale benadering dan de zorgverleners 
voor volwassenen. Misschien wel stof om een leuk onderzoek 
te doen, maar ja onderzoek voor de leuk is nooit een doel zei 
ooit eens een wetenschapper tegen mij.
Eén keer per jaar mocht elke afdeling een Dagje Uit houden. 
Van de directie kreeg je een bepaald budget, en als je vriendjes 
had bij bedrijven (met name de farmacie), kon je er iets heel 
leuks mee doen. Er waren dan ook afdelingen die zich heel luxe 
5¦Ωǎ ƪƻƴŘŜƴ ǇŜǊƳƛǘǘŜǊŜƴΦ YƛƴŘŜǊƎŜƴŜŜǎƪǳƴŘŜ ƴƛŜǘΣ ƘŜǘ ǿŀǊŜƴ 
redelijk normale dagjes. Het bijzondere was dat wij als 
labmedewerkers ook mee deden. Elk jaar werd een commissie 
benoemd (door de vorige) en zelf heb ik daar ook enkele keren 
aan bijgedragen. Het schiep hoe dan ook een band.
Bloed prikken was een van de kerntaken van ons lab, en dan 
niet de venapunctie, maar de vingerprik was onze specialiteit. 
We bezochten zo met regelmaat de verschillende afdelingen. 
Ook volwassenen moest je af en toe met de prikbak bezoeken. 
Dit was geen hobby van mij, iemand in een vinger steken en 
dan moeizaam een paar druppels er uit persen en in een buisje 
zien te krijgen, dan goed mengen anders stolt het. Dit was 
eigenlijk het enige patiëntencontact wat we hadden. Het 
gebeurde mij weleens dat ik twee keer moest komen omdat 
het eerste monster gestold was. Overigens heb ik weleens 
gebeld naar een afdeling met de melding dat een bloedmonster 
voor hematologie gestold was en kreeg de volgende reactie:
Ψǿŀǘ ǊŀŀǊΣ ƛƪ ƘŀŘ ƘŜǘ ǎǘƻƭǎŜƭ ŜǊ ŀƭ ǳƛǘ ƎŜƘŀŀƭŘΗΩ
Op het lab hadden we een stollingsdienst die beschikbaar 
moest zijn  als er met spoed een stollingsbepaling uitgevoerd 
moest worden op de afdeling kindergeneeskunde. Dat waren 
dan vaak kinderen die met spoed kwamen omdat ze een HUS 
(hemolytisch uremisch syndroom) hadden. Daarvan moest je 
dan verschillende stollingstesten handmatig uitvoeren. De 
uitkomsten daarvan waren beleidsbepalend. Toen men mij 
(waarom?) vroeg of ik dat ook wilde zei ik meteen ja, want het
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is natuurlijk razend interessant. En na een korte inwerkperiode 
kreeg ik de semafoon mee. Deze bestond uit een kastje met 
een lange antenne (model breinaald) eraan en als die ging 
moest je naar het ziekenhuis, of in ieder geval de dienstdoende 
pieper (1195) bellen. Natuurlijk als je dan ergens op bezoek 
ƪǿŀƳ ǿŀǎ ƧŜ ǿŜƭ ƛŜƳŀƴŘ ƳŜǘ ȊƻΩƴ ōŜǊŜƛƪōŀŀǊƘŜƛŘΦ WŜ ƳƻŜǎǘ ŜǊ 
wel binnen een uur zijn en nuchter bovendien. De piek van de 
patiënten lag zo net na de kerstdagen of rond de vierdaagse, 
dat was geen toeval. Een HUS ontstaat namelijk o.a. als gevolg 
van een infectie met E. Coli en die voelt zich wel thuis in 
ƻǇƎŜǿŀǊƳŘŜ ǾƭŜŜǎǊŜǎǘŜƴ όƪŜǊǎǘŘƛƴŜǊΣ ōŀǊōŜŎǳŜύΦ !ƭǎ ȊƻΩƴ 
patiënt kwam moest er direct worden ingegrepen, vaak waren 
de nieren al flink beschadigd, gingen de rode bloedcellen kapot 
en was er een bloedingsrisico. Omdat we het bloed direct nodig 
hadden gingen het zelf ophalen, afnemen werd door de 
assistent gedaan waarbij de jonge patiëntjes vaak moeilijk te 
prikken waren. Soms was het goed om even de ander kant op 
ǘŜ ƪƛƧƪŜƴΣ ǿŀƴǘ ȊƻΩƴ ƪƭŜƛƴ ƳŜƴǎ ŘƛŜ ƎŜƳŀǊǘŜƭŘ ǿŜǊŘ ƛǎ ƴƛŜǘ ƭŜǳƪΦ 
Gelukkig deden we het met als doel de patiënt beter te maken. 
Omdat je zo vaak op de afdeling kwam en de uitslagen direct 
aan de artsen rapporteerde had je zo een bijzonder contact.
De HUSsen hebben altijd mijn bijzondere aandacht gehad: later 
zou ik onderzoek doen naar de zogenaamde plaatjes-
aggregatiefactor (PAF) bij de HUS. Ook in de bloeduitstrijkjes 
herkende ik de HUS omdat er dan zogenaamde burr-cellen 
aanwezig zijn, dit zijn kapotte rode bloedcellen (hemolyse). Ik 
pretendeerde deze goed te herkennen en dat vonden anderen 
gelukkig ook. 
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9 Made by Gerrit 

Op het kinderlab had je meer dan analisten alleen, er waren 
twee secretaresses, twee schoonmaaksters, een loopjongen 
(ook voor de kinderafdelingen), een instrumenttechnicus en 
een amanuensis (dat was hij officieel). De amanuensis, Gerrit, 
was al een oude man (jonger dan ik nu sh..), en zat weggestopt 
in de kelder. Daar had hij een hok (dat was bijna letterlijk zo) 
waar hij de beschikking had over een heuse draaibank, 
kolomboormachine en weet ik wat voor apparatuur nog meer. 
In de kantine kwam hij bij ons, de mannen, zitten. Wij zaten 
met een vast groepje van 4-6 mannen bij elkaar in de 
koffiepauze. Ik was vaak als eerste, dan kon je een broodje kaas 
en een broodje ham kopen bij de kantinejuffen, voordat die op 
waren. Ik ging nooit als eerste weg, dat vond ik onbeleefd.
Gerrit kwam ook meestal vroeg vanuit de kelder, dat hing er 
wel vanaf hoe snel de lift was, want twee trappen lopen was 
toch te veel. Heel dik was hij niet maar wat meer beweging 
had zijn figuur zeker goed gedaan.
Met Gerrit kon ik goed opschieten, hij kwam uit Boxmeer en 
dat was ook goed te horen. Hij had het vaak over frollie en 
bijbehorende zaken en over Olympia uit Boxmeer. Had je iets 
kapots dan bracht je het naar Gerrit en als hij je mocht en tijd 
had (sic) dan maakte hij het voor je. Bij mij was een keer het 
glas van de snelheidsmeter van die BMW gebroken (of 
misschien heb ik hem wel met die barst gekocht) en daarvoor 
had ik een stuk plexiglas op de kop getikt, moest alleen rond 
gemaakt worden. Gelukkig was er Gerrit, hij maakten het 
precies op maat voor me en het glas kon er weer in. Sommigen 
hadden een speciale band met hem. Vooral de ouderen van 
het laben de baas natuurlijk, want dat hoort zo. Het schijnt dat 
de baas achter zijn huis een mooi schuurtje had, gemaakt 
ŘƻƻǊΧΦƧŀǿŜƭ DŜǊǊƛǘΦ ²ŀŀǊǾŀƴŘŀŀƴ Ŝƴ ƘƻŜ ŘŜ ƳŀǘŜǊƛŀƭŜƴ ŘŀŀǊ 
kwamen, weet ik niet, maar het schuurtje stond er. Made by 
gerrit
Een ander collega nam Gerrit tussen de middag regelmatig 
mee, dan ging er een raam niet goed open, of was de 
wasmachine stuk. Zo vervulde onze Gerrit een belangrijke 
bijdrage aan de secundaire arbeidsvoorwaarden.
Met andere sociale zaken dan het koffiedrinken deed Gerrit 
niet mee, hij voelde zich denk ik niet zo op zijn gemak in de 
ƎǊƻŜǇΦ {ƻƳƳƛƎŜƴ ōŜƪǊƛǘƛǎŜŜǊŘŜƴ ƘŜƳ ƻƳŘŀǘ ƘƛƧ ΨƴƛŜǘǎΩ ŘŜŜŘΣ 
hij zat zijn tijd uit en dat snapte niet iedereen.
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10 Heideven

Na bijna drie jaar op kamers gezeten te hebben, kreeg ik via 
een kennis een tip om een huis te kopen. Het was van zijn 
familie en men moest het kwijt, dus waarom niet aan mij. De 
huizenmarkt was in die tijd bij lange na niet zo overspannen als 
nu, maar makkelijk was het toen ook al niet. Liever je geld in 
een huis steken dan aan een huurbaas te doneren. De 
hypotheek was nog wel een dingetje, 105% van de 
executiewaarde kon ik toen lenen tegen een rente van  bijna 
13%. Andere kennissen raadden me aan om kamers te 
verhuren, daar was vraag genoeg naar en dan kon ik het goed 
betalen zonder honger te lijden.  Het was een doorzonwoning 
aan de Heidevenstraat. Het huis werd gestoffeerd opgeleverd 
zonder zolder en zonder centrale verwarming. Het meeste van 
wat er stond kon ik gebruiken, dus schoonmaken en verhuizen. 
Met de kennis van de huizentip heb ik er centrale verwarming 
in gelegd, hij zorgde voor het materiaal en het klussen deden 
we samen. Wel leerzaam zoiets.
Lƪ ǾŜǊƘǳǳǊŘŜ ŘŜ ǘǿŜŜ ƎǊƻƻǘǎǘŜ ǎƭŀŀǇƪŀƳŜǊǎ ŀŀƴ ǘǿŜŜ ŎƻƭƭŜƎŀΩǎΣ 
met medegebruik van keuken en sanitair. Eén collega kwam 
van hetzelfde lab als waar ik zat, de ander kwam van het lab 
interne zoals dat genoemd werd. Zo wist ik (dacht ik te weten) 
wie ik in huis haalde. Met een van de huisgenoten speelde ik 
vaak Risk of Back-Gammon, met de ander luisterden we 
ǊŜƎŜƭƳŀǘƛƎ ƴŀŀǊ ƳǳȊƛŜƪΦ !ƴŘŜǊŜ ŎƻƭƭŜƎŀΩǎ ǿƛǎǘŜƴ ƻƴǎ ƻƻƪ ǘŜ 
vinden, maar op zich vormden we een rustig huishouden. De 
oude buurvrouw naast ons was blij met de reuring en de 
aandacht die ze zo nu en dan kreeg. Later kocht een van de 
huurders het huis twee deuren verder en de andere huurder 
een huis van een andere collega. Maar toen was mijn 
huwelijksboot al onderweg. 
Huishoudelijke afspraken lagen wat moeilijker, maar een 
beestenboel was het zeker niet. Buiten hielden we overigens 
vier kippen (barnevelders), die noemden we Aphrodite, Venus, 
Miep en Stien. En jawel eieren leggen deden ze ook. Toen we 
er na langere tijd klaar mee waren, was soep de bestemming. 
9Ŝƴ ŎƻƭƭŜƎŀ ƪǿŀƳ ȊŜ ΨǊǳƛƳŜƴΩΦ ½ƛƧƴ ƛŘŜŜ ǿŀǎΥ ƭŀŀǊǎ ƻǇ ŘŜ ƪƻǇ Ŝƴ 
dan flink trekken, dan lijden ze het minste. Ik heb toegekeken, 
de kippen mocht hij meenemen.
9ŜƴƳŀŀƭ ƎŀǾŜƴ ǿŜ ŜŜƴ ŦŜŜǎǘ ǿŀŀǊōƛƧ ǿŜ ŘŜ ŎƻƭƭŜƎŀΩǎ Ǿŀƴ ŘŜ 
twee laboratoria hadden uitgenodigd en enkele vrienden van 
buiten het lab. We waren jong en bij feest hoort drank en 
muziek. Enkelen dachten dat bij mij alles kon, vrijheid, blijheid. 
Er werd gedanst en gestampt op de vloeren (het feest was
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over drie kamers verdeeld). Maar toen de kast wel erg begon te 
bewegen en het plafond zich ook niet stil hield moest ik 
ingrijpen. Daar had men begrip voor, dus in een rustiger tempo 
konden we verder. De volgende dag (of die dag erna) moest ik 
wel de kruipruimte in, want de stenen tussen de poeren en de 
vloer waren weg getrild, die heb ik op hoop van zegen toch 
maar teruggelegd.
Hoewel er enkele keren een dreigbrief van de bank in de bus 
lag vanwege achterstallige betalingen, heb ik het toch gered. 
De medehuurders hebben in die periode aangeboden om meer 
huur te betalen (echt waar), maar ik vond het wel genoeg. 
Uiteindelijk kon ik er blijven wonen totdat ik samen met mijn 
inmiddelse vrouw een nieuwbouwhuis kon kopen.

De (ex)huurders/medebewonders
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11 WIE ςhet automatic bluesje

¢ƻŜƴ ŞŞƴ Ǿŀƴ ŘŜ ŎƻƭƭŜƎŀΩǎ ŀŀƴ ŘŜ Ƴŀƴ ƪǿŀƳ Ŝƴ ƴŀ ǾŜǊƭƻƻǇ Ǿŀƴ 

tijd de baan opzegde om zich te gaan nestelen, wilden we dit 

niet zomaar voorbij laten gaan. Er werd een feest 

georganiseerd in het stamcafé van het Radboud: Heyendaal 

IƻƳŜΦ {ŀƳŜƴ ƳŜǘ ǘǿŜŜ ŎƻƭƭŜƎŀΩǎ ƎƛƴƎŜƴ ǿŜ ŀŀƴ ŘŜ ǎƭŀƎΦ LƴƎǊƛŘΣ 

9Řǳ Ŝƴ ƛƪ ǾƻǊƳŘŜƴ ƘŜǘ ƎŜƭŜƎŜƴƘŜƛŘǎǘǊƛƻ ²L9Φ Ωǎ !ǾƻƴŘǎ 

kwamen bij elkaar in de flat van Edu en gingen tot laat in de 

avond door met maken van teksten en repeteren van de liedjes. 

De muziek werd gemaakt door Edu die dat zo uit zijn gitaar 

ǘƻǾŜǊŘŜΦ 5Ŝ ǘŜƪǎǘŜƴ ƳŀŀƪǘŜƴ ǿŜ ƳŜǘ ȊΩƴ ŘǊƛŜšƴ Ŝƴ ƻƻƪ ƘŜǘ 

zingen deden we gezamenlijk. Enkele sketches konden ook niet 

ontbreken. Op deze avonden hadden we de meeste lol. We 

zullen in deze setting drie of vier keer hebben opgetreden en 

telkens was dat een groot succes. Er hebben zich wel eens 

anderen aan het trio toegevoegd, maar het oorspronkelijk trio 

bleek toch het sterkst. Het nummer dat we op veler verzoek 

bijna  altijd moesten spelen was:

The automatic bluesje

Intro en refrein
Dus zing ik een bluesje, the automatic bluesje
Want ik heb niks beters, nee niks beters te doen
Dus zing ik een bluesje, the automatic bluesje
(zet het apparaat maar aan, is alles zo gegaan)/ Een druk op  de 
knop en alles staat erop
Dus zing ik een bluesje, the automatic bluesje, ooh Yeah

Verdunnen doe ik niet meer (nee nooit), dan zuig ik veelsteveel, 
dus maar een diluter,
5ƛŜ ȊǳƛƎǘ Ŝƴ ǎǇǳƛǘ ȊΩƴ ƳƻƴŘ όƘŜŜƭ ƳƻƻƛύΣ Řǳǎ ƴƛŜǘ ƳŜŜǊ Řŀǘ 
geklooi van pipetteren, buretteren, mixen, spoelen met de 
ƘŀƴŘΣ ƘŜǘ ǎǘǊŜŜǇƧŜ ǿŀǎ ƛƪ ǘƻŎƘ ŀƭǘƛƧŘ ǾƻƻǊōƛƧΣ ƳƻƻƛŜ ŘǳǇƭƻΩǎ ǿŀǎ 
nooit voor mij.

refrein
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Drukken dat doe je niet meer, vermoeien dat doet zo zeer, 30 

monsters doet een apparaat in éénene keer, een kwestie van 

seconden, de uitslag zo gevonden, goede knoppen drukken, 

starten, en printen maar, geen uren staan wachten, het 

resultaat is zo klaar.

refrein

Hoe het toentertijd is gegaan, dat laat je gevoeglijk gaan, want 

dat wordt nooit meer, nee nooit meer gedaan, de apparaten 

ƻǾŜǊŀƭΣ Řŀƴ ƴƻƎ ŎƻƳǇǳǘŜǊǎ ōƻǾŜƴŀƭΣ Ωǘ ƛǎ ǾƻƻǊ ŀƭƭŜǎ ǿŀǘ ƧŜ ƴƛŜǘ 

kent, een fluitje van een cent.

refrein

Controle controleren, is wat je niet moet verleren op den duur, 

let op de variaties en standaarddeviaties, dat, en alles komt 

ƎƻŜŘΣ ǿŀǘ ƪŀƴ ŜǊ Řŀƴ ƴƻƎ ƳƛǎƎŀŀƴΣ ŘΩǊ ƛǎ ǿŜǊƪŜƭƛƧƪ ƎŜŜƴ ōŀƭ ŀŀƴΣ 

geen bal meer aan wat doet.

refrein2x

©wie
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12 WIE ςmissa laboratorium

In een van de acts speelden we een religieus gezelschap, we 

zaten immers in een katholieke instelling dus enige aandacht 

hieraan leek ons wel gepast. Saillant detail is dat we geen van 

drieën rooms waren, soit. Edu de monnik, Ingrid de non en ik 

de pater. We droegen een mis op aan het laboratorium in 

diensttijd.

(monotoon en devoot, het cito als amen)
Als je het te zout hebt gegeten bepalen we je natrium
ΧΦΦ/ƛǘƻ
Als je teveel nattigheid voelt je kalium
ΧΦΦ/ƛǘƻ
Als je niet meer piest je ureum
ΧΦΦ/ƛǘƻ
En als je de stuipen op het lijf gejaagd wordt je calcium
ΧΦΦ/ƛǘƻ
Bij pien in de buuk de amylasum
ΧΦΦ/ƛǘƻ
Geef wat urine voor een sedimentatium
ΧΦΦ/ƛǘƻ

Refrein(rock en roll in muziek en beweging):
Lƴ ƻƴȊŜ ǾǊƛƧŜ ǘƛƧŘ ƘŜōōŜƴ ǿƛƧ ŀŀƴ ŘƛŜ ŎƛǘƻΩǎ ǎŎƘƛƧǘΣ ŘƻŜōƛŜŘƻŜǿŀ 
ito's (bis)
Als het vijf uur is geweest, Hup naar huis toe gesjeest
Wij doen van alles wat, Gaan dan naar de stad
Lƴ ƻƴȊŜ ǾǊƛƧŜ ǘƛƧŘ ƘŜōōŜƴ ǿƛƧ ŀŀƴ ŘƛŜ ŎƛǘƻΩǎ ǎŎƘƛƧǘΣ ŘƻŜōƛŜŘƻŜǿŀ 
gesjeesd (bis)

(monotoon en devoot, het cito als amen)
Als je wat bleek ziet prikken we voor hemoglobinum
ΧΦ/ƛǘƻ
Bij koorts tellen we je leukocytum
ΧΦ/ƛǘƻ
En doen daarbij een differentiatium
ΧΦΦ/ƛǘƻ
En soms tappen we ook wat liquor cerebrospinalum
ΧΦΦ/ƛǘƻ
Maar zelden doen we een eiwitspektrum
ΧΦΦ/ƛǘƻ

Refrein
©wie
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13 WIE -het roddellied

Op elke werkplek in elk bedrijf zal er zonder twijfel over elkaar 

worden gesproken. Hopelijk meestal uit meelevendheid, maar 

helaas maar al te vaak uit sensatiezucht. Dat laatste noemen 

we dan roddelen, en dat gebeurde dus ook met regelmaat op 

het lab. WIE wilde dit graag aan de kaak stellen met het 

roddellied:

Heb je al gehoord dat zij alweer vrij heeft gekregen.
Ik vroeg het eerder, kreeg het niet, hoe vind je dat?
!ƭǎ ŜŜƴ ŀƴŘŜǊ ƘŜǘ ǿŀǎ ƎŜǿŜŜǎǘ ƪƻƴ Ωǘ ƳŜ ƴƛŜǘ ǎŎƘŜƭŜƴΣ
Maar dat juist zij dat heeft gekregen, dat ben ik zat!

Refrein
Van een mug een olifant
Morgen staat het in de krant
²ŀǘ ƴƛŜǘ ǿŀŀǊ ƛǎ ǿƻǊŘǘ ǿŜƭ ǿŀŀǊΣ ŀƭǎ ƧŜ Ωǘ ƎŜƭƻƻŦǘ
Een klein foutje wordt een ramp
Met veel heisa en gestamp
±ƛƴŘǘ ŘŜ ǊƻŘŘŜƭ Ȋƻ ȊƛƧƴ ǿŜƎ ŘƻƻǊ Ωǘ ƪƛƴŘŜǊƭŀō

IŜō ƧŜ Ωǘ ŀƭ ƎŜƘƻƻǊŘ ƘƛƧ ƪǿŀƳ ǾŀƴƳƻǊƎŜƴ Ǉŀǎ ǘŜƎŜƴ ŜƭǾŜƴΦ
Ging toen eerst nog naar de koffie, hoe vind je dat!
Altijd stappen, altijd feesten tot in de morgen,
En wij maar werken voor die lummel, ik ben het zat!

Refrein

IŜō ƧŜ Ωǘ ŀƭ ƎŜƘƻƻǊŘ Ǿŀƴ ŘƛŜ ƛƴǘǊŀ-laboraire relatie.
Ik stond verbaasd, ja echt verstomd, wie had dat gedacht.
Ze zijn toch zo ontzettend verschillend van karakter,
Misschien wordt er bij hun wel iets verwacht.

Refrein

!ƭǎ ƧŜ Řŀƴ ǿŀǘ ƘƻƻǊǘ ƻŦ ƘŜōǘ ƎŜȊƛŜƴ Ǿŀƴ ƧŜ ŎƻƭƭŜƎŀΩǎΣ
Kun je beter zwijgen als het graf, want dat is goud.
Zo blijft een goede sfeer gegarandeerd voor vele jaren,
Als iedereen zich maar aan deze regel houdt!

Refrein(2x)
©wie
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14 WIE het bezuinigingslied

Om aan het aantal streefhoofdstukken van 44 te komen hierbij 
nog de tekst van het bezuinigingslied. Bovendien is dit altijd 
een terugkerend fenomeen in de organisatie.

Refrein
Dit is het lied van bezuinigen
Het geld is op, de pot is leeg, de bodem is bereikt
Een stap terug is wat we allemaal gaan doen
Het ziekenhuis, het kinderlab, door iedereen dat lijkt

Voor elk apparaat weer twee man bespaard
Knopjes drukken is ons echter het werk niet waard
Maar wat moet je anders, er is toch geen keus

Geloof me heus
Refrein

Laatst zag ik en pleegje zonder schortje aan
Toen vroeg ik haar: wat hebben ze toch met jou gedaan?
Mijn schort is vies en in de wasserij

Maar ik kreeg er geen ander bij
Refrein

Een prikker  wordt nu niet zomaar weggegooid
Een pleister wordt nu meermaals gebruikt dan ooit
Patiënten liggen nu met tweeën in een bed

Dat gaat maar net
Refrein

Bezuinigd wordt er niet op onze kwaliteit
Uurloon, koffie, pauze dalen in kwantiteit
±ŀƪŀƴǘƛŜƎŜƭŘŜƴ ƎŜƭŘŜƴ ƴƛŜǘ ƳŜŜǊ Ωǘ ƛǎ ǾƻƻǊōƛƧ

Zet je auto maar opzij
Refrein 2x

Bij tweede keer:
Dit washet lied van bezuinigen
Het geld is op, de pot is leeg, de bodem is bereikt
Een stap terug is wat we allemaal gaan doen
Het ziekenhuis, het kinderlab, door iedereen dat lijkt

©wie
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15 Speelveld kinderlab
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16 Theo

Er was een loopjongen zoals dat toen heette, die al vanaf zijn 
zestiende op het Radboud rondliep. Hij deed allerlei klusjes, 
vooral veel kopieerwerk en andere hand- en spandiensten voor 
kindergeneeskunde. Hij was heel gezags- en plichtsgetrouw. 
Theo was een boerenzoon uit de periferie van Nijmegen, 
getrouwd en twee kinderen. Hij woonde in een maisonnette in 
de jungle van Dukenburg. Hij kwam altijd bij ons mannenclubje 
koffiedrinken en vooral op de maandag had hij grote verhalen 
over zijn voetbalclub waarvoor hij keeper was. Trots vertelde 
hij dan dat hij doelpunten tegen had gehouden door de 
ŀŀƴǎǘƻǊƳŜƴŘŜ ǘŜƎŜƴǎǘŀƴŘŜǊ ŜŜƴ ΨƪƴƛŜǘƧŜΩ ǘŜ ƎŜǾŜƴ Ȋƻŀƭǎ Řŀǘ ƛƴ 
doelmanstermen heet. Dat hij daarbij regelmatig voor bestraft 
werd snapte hij niet.
Theo was een beetje zoals men dat noemt een simpele ziel, je 
kon hem van alles laten doen als je zijn  vertrouwen had, maar 
daar maakten wij geen misbruik van. Hij stond ook voor 
iedereen klaar.
Hij nodigde me een keer uit om bij hem te komen eten, en als 
alleenstaande maakte ik daar een keer gebruik van. Trots dat 
hij bezoek meebracht schoof ik aan tafel. Die gehaktbal en 
vette jus nam ik op de koop toe (ik heb wel erger meegemaakt) 
en de gastvrijheid was verwarmend. Toch voelde ik ook iets dat 
ik niet kon omschrijven. Later zou hij scheiden, dat was dus wat 
ik voelde!
Ik heb ooit een auto via hem gekocht, van een oom van hem, 
een Opel Kadett, zo eentje met een heel lange 
versnellingspook. Ik moest nog wel het achterlicht laten 
repareren en nog wat, maar voor weinig geld had ik, samen 
met een collega overigens,  een leuke auto. De mest lag nog in 
de achterbak, maar zelden heb ƛƪ ȊƻΩƴ ŦƛƧƴŜ ŀǳǘƻ ƎŜƘŀŘΦ IŜƭŀŀǎ 
moesten we hem na twee jaar verkopen wegens geldgebrek.
Het huwelijk van Theo hield geen stand, hij kwam op straat te 
staan en niet wetend wat te doen, klopte hij bij mij aan. Ik 
beloofde in overleg te gaan met mijn verhuurders, want 
eigenlijk had ik er geen zin in. Maar zoals de barmhartige mens 
betaamt, besloten wij Theo onderdak te verlenen voor een 
korte duur, dat dan weer wel, en eigenlijk onder onbarmhartige 
omstandigheden. Ik had helemaal geen plek over namelijk. De 
kelder was te klein en in de schuur ging me ook iets te ver. Ik 
had nog wel een vliering waar de cv-ketel stond en waarvan 
het voorste deel beplankt was, zonder dat je daar eigenlijk iets 
kon plaatsen. Maar een matrasje aan de kant zou toch voor 
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even wel moeten kunnen. Hiervoor moest hij wel in een kast 
een schaartrap uittrekken en naar boven klauteren. Maar Theo 
was blij met deze tijdelijke oplossing. Ook spraken we af dat 
¢ƘŜƻ Řƛǘ ŀƭƭŜŜƴ ŀƭǎ ǎƭŀŀǇǇƭŜƪ Ȋƻǳ ƎŜōǊǳƛƪŜƴΣ ƻǾŜǊŘŀƎ Ŝƴ Ωǎ 
avonds zou hij elders vertoeven. Theo moest even zijn kleren 
brengen en een matras. Dat bleef niet onopgemerkt. Hij had 
een jongere broer die in duistere zaken opereerde en op de dag 
dat Theo kwam stopte er een dure Mercedes cabriolet luid 
toeterend voor het huis, dat betekende dat Theo was 
ƎŜŀǊǊƛǾŜŜǊŘ όΨCƭƻŘŘŜǊΩ ƳƻŜǎǘ ƴƻƎ ǳƛǘƪƻƳŜƴύΦ 9ƴƪŜƭŜ ŘŀƎŜƴ ƭŀǘŜǊ 
ging ik op vakantie met één van de andere huisgenoten en we 
lieten de ander met Theo achter. Gelukkig hadden we in die tijd 
nog geen last van mobiele telefonie, anders zouden we eerder 
teruggekomen moeten zijn. Het bleek dat Theo de voordeur 
een keer had opengelaten en toen de andere huisgenoot in de 
nacht wakker werd, had hij bezoek van een vreemde snuffelaar. 
Slaapdronken zei  de andere huisgenoot dat hij weg moest 
gaan. En de insluiper deed daar niet moeilijk over. En passant 
vroeg de andere huisgenoot of hij de voordeur achter zich 
wilde sluiten. Zo aardig was de insluiper wel. De gastvrijheid 
voor Theo gaf zo de nodige onrust. In het huis uit begin jaren 
zestig waren de vloeren van hout en de plafonds van 
zachtboard. Toen ik op een gegeven moment een bruine kring 
in het plafond zag onder de slaapplek van Theo vroeg ik hem of 
hij water meenam naar bed. Dat werd ontkend, maar waar 
kwam het dan vandaan, De cv-ketel waar een leiding naar toe 
ging zat aan de andere kant van de vliering. Wat me ook opviel 
was dat het stonk. Meer dan muffigheid alleen!
Natuurlijk werd het ontkend dat de volle blaas van Theo hem
Ωǎ ƴŀŎƘǘǎ ƛƴ ŘŜ ǿŜƎ ȊŀǘΦ 5ƛǘ ƻǇƎŜǘŜƭŘ ōƛƧ ŘŜ ƴŀŎƘǘŜƭƛƧƪŜ ƻƴǊǳǎǘ 
ƎŀŦ ōŜǇŀŀƭŘ ƎŜŜƴ ŜƴŜǊƎƛŜΦ 9ƴ ƳŜǘ ȊΩƴ ŘǊƛŜšƴ ǿŀǊŜƴ ǿŜ ƘŜǘ 
erover eens dat het zo niet langer kon. Als huisbaas zat ik snel 
daarna bij het maatschappelijk werk van het Radboud, die zat 
in de houten barakken aan de Eduard Noyonslaan (als het toen 
zo heette).  Ik vertelde wat er aan de hand was en hoefde niet 
te overdrijven om te laten snappen dat dit niet langer kon. Vrij 
snel daarna kreeg Theo een huurflatje bij ons om de hoek. 
Weet niet of het Radboud hier een hand in had, maar iedereen 
weer blij.
De bruine plek is er nooit helemaal uit gegaan, ondanks de 

liters isowit.
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17 De senior 

Na vijf jaar routinewerk kon ik mijn carrière vervolgen op wat 
het lab speciële hematologie werd genoemd. Het woord 
specieel is geen Nederlands, maar kennelijk klinkt het chique, 
en die uitstraling moest het hebben. De hematologie was altijd 
al mijn voorkeur geweest, en met name het beoordelen en 
differentiëren van bloedcellen was mijn expertise geworden. 
Dat is raar want met één lui oog (ja, ja, het lichaam heeft zich 
aangepast hoor ik je al denken) in een microscoop turen is niet 
bepaald ontspannend. Ik moest dus door twee oculairs kijken 
met één werkzaam oog. Ik heb begrepen dat als je met twee 
werkzame ogen door die oculairen moet kijken het beeld voor 
100% moet samenvallen anders wordt je misselijk. Daar had ik 
dan geen last van. Sterker nog ik kon uren door de microscoop 
turen en alles zien wat gezien moest worden. Kennelijk heb ik 
oog voor detail en gebruik dit ook graag in de natuur. In mijn 
vrije tijd trok ik er regelmatig uit om op paddenstoelsafari te 
ƎŀŀƴΦ 9ƴ Ƨŀ ŘŜ ƪƭŜƛƴǎǘŜ ΨǇŀŘŘŜƴǎǘƻŜƭŜƴΩ ȊƛƧƴ ŘŜ ƭŜǳƪǎǘŜ 
ontdekkingen. Op het werk had ik door mijn tuurtalent een 
hoge output in het wegwerken van de stapel van 
bloeduitstrijkjes (microscopische differentiaties).
Op dat lab speciële hematologie (ik noemde het steevast 
speciale hematologie) kwamen de beenmergpreparaten van 
kinderen met een hematologische afwijkingen (vooral 
leukemie). We beoordeelden ook bloeduitstrijkjes van 
patiënten met een hematologische afwijking (bv Fanconi 
anemie), we voerden ook trombocytenaggregaties uit, dat is 
het controleren van de stollingscapaciteit van bloedplaatjes. 
Verder bepaalden we  ook porfyrines in bloed, urine of feces. 
Dat was werken met een scheitrechter en ether en meer van 
dat spul, echt handwerk. De interpretatie van de uitslagen was 
weer een vak apart maar ook dat leerde ik wel in de loop van 
de tijd.
Lƪ ȊŜƎ ǿŜƭ ƘŜŜƭ ǎǘƻŜǊ ΨǿŜ ōŜƻƻǊŘŜŜƭŘŜƴ ōƭƻŜŘǳƛǘǎǘǊƛƧƪƧŜǎΩΣ ƳŀŀǊ 
in feite kleurden we de uitstrijkjes en kwamen de 
kinderoncologen-hematologen zelf de uitstrijkjes bekijken. 
Voordat ze kwamen hadden we vaak zelf al gekeken en als het 
niet pluis was, belden we de kinderarts. Helaas kwam dat 
regelmatig voor. De preparaten werden op een dienblad 
aangeleverd door een van de verpleegsters (toen was het nog 
een typisch vrouwenberoep), en waren al van te voren 
aangekondigd. Elke week moesten ook preparaten opgestuurd 
worden naar de SNWLK in Den Haag, kennelijk vertrouwden ze 
de Nijmeegse expertise niet. Dat moest heel secuur gebeuren 
want glas is breekbaar. Zowel het beoordelen als het versturen
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was iets wat ik niet zomaar mocht. De senior analist vond dat zij 
dit zelf moest doen. Ik trok in de loop van de tijd die taken wel 
steeds meer naar me toe en dat werd maar net geaccepteerd. De 
beoordeling van de uitstrijkjeswerd achterop de aanvraagbon 
geschreven door de kinderarts, die bon ging naar het secretariaat 
van de kinderoncologie, werd uitgetypt en kwam weer terug 
naar ons. Dit werd gecontroleerd door de senior, kopie uitslag 
ging een doosje in met de preparaten en het zaakje werd 
gearchiveerd. Het archief dateerde vanaf het begin (60-er jaren) 
en stond in metalen archiefkasten op de gang. Dit tot grote 
ergernis van iedereen die er langs moest. We hebben op een 
gegeven moment het oudste deel van het archief geruimd, maar 
dat verliep alles behalve soepel. De senior vond dat we het 
razend druk hadden. Ik had een ander perceptie en moest niet 
vroeg komen en niet laat gaan, anders sloeg de verveling toe. Ik 
had het druk met een cursus Turks en een cursus 
kerkgeschiedenis. Elke week 100 woordjes leren om de idioom te 
vergroten. Zo lukte het me om op vakantie in Turkije een gesprek 
met de gewone man te voeren (toen nog wel). Stiekem 
ƻƴŘŜǊǎǘŜǳƴŘŜ ƛƪ ŎƻƭƭŜƎŀΩǎ ŘƛŜ ƘŜǘ ŜŎƘǘ ŘǊǳƪ ƘŀŘŘŜƴΦ
Desalniettemin werd er toch een derde aangenomen (halftijds, 
maar toch). Deze collega werd een bedreven 
kledingpatroontekenaar.
De senior begon altijd tussen 9.30-10.00 en had altijd een pauze 
van 12.30-15.00, maar werkte wel tot 18.00 uur omdat laat in de 
middag nog weleens een kinderarts kwam die ze dan kon 
bijstaan. In die pauze werden boodschappen gedaan en deze 
verdwenen dan in de labkoelkast en of de labvriezer naast de 
gekoelde of bevroren labreagentia. Dat is een keer vreselijk 
geëscaleerd met het toenmalige labhoofd, maar toen was ik al 
weg. En toch was het een leuke periode waarop ik kan terugzien. 
Twee anekdotes. 
De senior wilde geen cent te veel betalen, daarom ging ze ook 
vaak tegen sluitingstijd (toen nog 18 uur) naar de Appie want dan 
kon je nog levensmiddelen scoren die net tegen de 
verloopdatum zaten. Ook aten we nog dagen lang kerstbrood bij 
de koffie na kerstmis en ga zo maar door. De feestdagen 
begonnen eigenlijk na de feestdagen. Ik vertelde over een 
advertentie van een kledingzaak die adverteerde met: bij 
aankoop van één kostuum, een tweede kostuum gratis. Nu had ik 
net een zwart pak nodig als actief kerkkoorlid, alleen twee 
pakken vond ik iets te veel. Nou dan zeg je toch gewoon  dat je 
één pak wilt voor de helft van de prijs? Dat was haar reactie. Nou 
zover ging mijn durf niet (die ging al niet zover in dit soort 
situaties). Nou dan ga ik wel voor je, werd me aangeboden. En zo 
stuurde ik haar op de kledingzaak af. Enigszins woedend kwam ze
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later terug, het was niet gelukt, de winkelzaak bood alleen het 
oorspronkelijke aan: twee pakken voor de prijs van één, en als 
je er maar eentje wilt dan laat je het tweede maar hier. Ik was 
er niet bij (gelukkig) maar weet zeker dat de discussie hier niet 
mee afgelopen was. Weet overigens niet meer of ik daar later 
nog een pak heb gekocht.
De andere anekdote. In het volgende hoofdstuk heb ik het over 
de zogenaamde lichaampjes van Hitmair (nee geen 
zaaddonor). Dit waren kleine celfragmenten die ik had ontdekt 
in de bloed- en beenmerguitstrijkjes. Ik was daar nogal mee 
bezig en op een gegeven dag (1 april) ging de telefoon. Dat was 
ȊƻΩƴ ōŀƪŜƭƛŜǘŜƴ ƎŜǾŀƭ ŀŀƴ ŘŜ ƳǳǳǊΣ ǿŀŀǊǾƻƻǊ ƧŜ ƳƻŜǎǘ ƻǇǎǘŀŀƴ 
om hem te beantwoorden. Omdat het best weleens de 
professor kon zijn of een andere hotemetoot stond de senior 
altijd meteen op als door een wesp gestoken (ik kreeg geen 
kans, dus deed ook geen moeite). Na de begroeting zinderde 
een enorme opwinding door het lab, dit was een belangrijk 
telefoontje begreep ik. En inderdaad er werd overgegaan op de 
Duitse taal. Het bleek de zoon van professor Hitmair te zijn die 
begrepen had dat wij onderzoek deden naar de lichaampjes 
van zijn vader. Ik begreep dat er een afspraak werd gemaakt, 
want hij wilde graag kennis komen maken. De hoorn ging op de 
haak en grote opwinding, want Hitmair komt. Niet veel later 
kwam een collega (en huisgenoot Hans) op ons lab en 
begroette ons met Gutentag, wie geht es hier (of zoiets). Het 
kwartje viel, de senior was er in getuind, er was geen Hitmair 
die op bezoek zou komen, het was een 1-aprilgrap. De senior 
kon er dan wel weer hartelijk om lachen!
Nog een kleine maar niet onbelangrijke afsluiter: er kwamen 
regelmatig patiëntjes van de kinderoncologie die wilden 
komen kijken wat er in hun bloed/beenmerg zat. Samen keken 
ze dan met  de kinderoncoloog of met mij door de microscoop 
en lieten we zien hoe een normaal bloed/beenmergbeeld er 
uit zag en hoe dat er van hun uitzag. Dat was altijd heel 
aangrijpend, maar ook heel dankbaar om ut te leggen wat je 
ziet en waarom ze in een ziekenhuis moeten komen. Helaas is 
niet elk patiëntje genezen, zeker in die tijd nog niet, maar toch 
was het altijd heel speciaal en motiverend.
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18 Hitmair

Omdat het zo rustig was heb ik ook de hele Hematologyvan 
Williams gelezen en voor mijzelf samengevat in het Nederlands, 
welke editie weet ik niet meer, maar hij was heel dik en zwaar. 
Ik hield ook wat wetenswaardigheden bij in een schrift, liefst 
met bronvermelding. Daar is een goede basis gelegd om (meer) 
inzicht te krijgen in de hematologie.  Zo kon ik ook aardig met 
de groten meepraten. Zelf vertelden ze ook veel over de 
behandelingen van hun patiënten, en bij twee hunner 
promoties ben ik aanwezig geweest in dat mooie gebouw aan 
de Wilhelminasingel. Later zou ik daar overigens nog met de 
Canisiusconcertband enkele jaarconcerten geven, daar waar 
vroeger de corona was.
We gingen dan ook laagdrempelig met elkaar om. Toen ooit 
ŜŜƴ Ǿŀƴ ŘŜ ŀǊǘǎŜƴ ōƛƴƴŜƴƪǿŀƳ ȊŜƛ ƛƪΥ ΨƎƾƘ ƳŀƴΣ ǿŀǘ ƘŜō ƧƛƧ 
voor after shave gebruikt, het stinkt een uur in de wind, de 
ǾƭƛŜƎŜƴ ǾŀƭƭŜƴ ŘƻƻŘ ƴŜŜǊΩΦ ±ŀƴ ŘŜ ǘŀōŀƪǎǊƻƻƪ ŘƛŜ ƘƛƧ ǳƛǘ ȊƛƧƴ ǇƛƧǇ 
stootte zei ik niets. Dat kon je zo maar zeggen, ik kwam hem 
tenslotte ook tegen bij de avonden op Heyendaal home. 
Bovendien boden wij ook de service waarvan een assistent 
tegenwoordig alleen maar kan dromen. Met het hoofd van de 
kinderoncologie (KOC) dr de Vaan, ging ik natuurlijk formeler 
om, maar die rookte dan ook dikke sigaren. Met hem voerde ik 
dan wel weer allerlei gesprekken over godsdienst, cultuur en 
nog meer.
9ƛƎŜƴƭƛƧƪ ǿŜǊŘŜƴ ŀƭƭŜ ǇǊŜǇŀǊŀǘŜƴ ƻǇ ƻƴǎ ƭŀō ΨŘƻǳōƭŜ ōƭƛƴdΩ  
bekeken. De kinderartsen beschreven wat ze zagen en 
plaatsten het in de juiste context. De meeste preparaten had ik 
dan al gezien. Wat mij opviel bij de preparaten van de 
oncologische patiëntjes, was dat er vaak kleine celfragmenten 
in zaten ter grootte van een bloedplaatje. Het leek ook 
consistent te zijn. In het beenmerg zaten er bijna altijd meer 
dan in het bloed. Mijn conclusie was dat het dan te maken had 
met de maligne cellen, immers het beenmerg is de primaire 
bron van een leukemie. Het intrigeerde me en ik vroeg ernaar 
bij de kinderartsen. Tja ze zagen het ook wel eens, maar het 
heeft niets te betekenen hoor. Nou ja daar nam ik geen 
genoegen mee een ik begon een privé-onderzoekje. Als iets zo 
duidelijk aanwezig is moet er toch meer over te vertellen zijn. Ik 
dook de boeken in. Eén van die boeken was de Atlas of 
haematology van Sandoz. Dat was een groot boek met allemaal 
plaatjes van voorkomende bloedcellen. Hij was al aardig op 
leeftijd wat er was plakband nodig om het bij elkaar te houden. 
Latere edities waren ook niet zo goed geïllustreerd als dat
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exemplaar. De afbeeldingen in het boek prentte ik in mijn 
geheugen en heel vaak als ik iets onbekends zag kon ik me 
herinneren dat ik er ooit een plaatje van had gezien in een van 
de hematologie-atlassen (er waren er meer). In die Sandoz-
atlas vond ik een stukje antwoord: een plaatje met een 
celfragment van een kwaadaardige cel werd er lichaampje van 
Hitmair genoemd. In die tijd was er nog geen Pub Med dus ik 
was aangewezen op de bibliotheken in het ziekenhuis, elke 
afdeling had er wel een, maar niet elke afdeling was relevant 
voor mijn gesnuffel, nergens een Hitmair te bekennen. 
Ondertussen screende ik alle preparaten op deze lichaampjes. 
Ik hield alles bij in tabellen, maar er was geen verband, bij elke 
maligniteit kon je het aantreffen, bij alle soorten acute 
leukemie, maar ook bij een neuroblastoom. Bij een CLL heb ik 
ze niet gezien, maar die kwamen bij kinderen niet of nauwelijks 
ǾƻƻǊΦ !ƭƭŜ ǎƻƻǊǘŜƴ [ǾIΩǎ ƘŀŘ ƧŜΣ ƳŜǘ ǾŀŎǳƻƭŜƴΣ ƳŜǘ ǎǘŀŀŦƧŜǎ Ǿŀƴ 
!ǳŜǊΣ ŘƻƴƪŜǊ ōƭŀǳǿΣ ƭƛŎƘǘōƭŀǳǿΧΦ ŀŦƘŀƴƪŜƭƛƧƪ ǿŀǘ ŘŜ 
achterliggende aandoening was.
Men suggereerde (niet in de literatuur) dat dit een zogenaamd 
arte fact was, ontstaan als gevolg van het uitstrijken, of 
misschien wel als gevolg van het prikken of de medicatie. Dat 
leek niet geval want het was per patiënt redelijk consistent, en 
je zag het bij uitstrijkjes van goede en slechte kwaliteit. 
Medicatie kan het ook niet zijn, want je ziet ze zowel bij 
ΨƴƛŜǳǿŜΩ ƭŜǳƪŜƳƛŜšƴ ŀƭǎ ōƛƧ ōŜƘŀƴŘŜƭŘŜ ƭŜǳƪŜƳƛŜšƴΦ aƻƎŜƭƛƧƪ 
hoorde het bij natuurlijke celdood (apoptose), maar dan nog 
was het niet te verklaren waarom bij de ene wel en bij de ander 
niet. Omdat er weinig verband leek te zijn tussen het 
voorkomen van LvH en de diagnose, noch de behandeling heeft 
dit fenomeen nooit veel aandacht gehad. Behalve dan van die 
analist die nieuwsgierig en eigenwijs was, helaas bleef ik een 
roepende in de woestijn. Dr de Vaan was de enige die er 
serieus aandacht aan schonk, maar ook alleen maar uit 
nieuwsgierigheid. 20 jaar later zou ik een stukje erkenning 
krijgen wat mijn investering van toen de moeite waard maakte. 
Tegen die tijd wist ik dat de algemene naam pseudoplaatjes 
was, nog steeds wordt er weinig over gepubliceerd (inmiddels 
was er PubMed).
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19 PAF

Een van de meest aardige kinderartsen die in het Radboud 
werkte was dr Monnens (later professor). Deze Belgische 
dokter benaderde iedereen als gelijke (tenminste, dat was mijn 
ervaring), en voor hem stond de wetenschap voorop. Zo kwam 
hij een keer op ons lab met een publicatie over de 
aanwezigheid van de Plaatjes Aggregatie Factor (PAF) bij 
patiënten met HUS, anderen hadden dit aangetoond en de 
methode stond in het artikel uitgeschreven, dus dat moesten 
wij ook kunnen. Waarom kwam hij naar ons toe? Wij deden 
namelijk ook de trombocytenaggregatietest (met ATP,ADP en 
adrenaline) bij kinderen om een stollingsafwijking vast te 
stellen. Dat was een leuke bepaling waarbij wat handigheidjes 
nodig waren. Wij hadden dus de expertise om bloedplaatjes te 
laten klonteren op commando.  Hoe het allemaal precies 
werkte weet ik niet meer, maar je moest plaatjesrijk en 
plaatjesarm plasma bereiden, je had daarbij ook een normaal 
bloedmonster als controle voor nodig. Zelf was ik vaak 
ƭŜǾŜǊŀƴŎƛŜǊΣ ƳŀŀǊ ƻƻƪ ŀƴŘŜǊŜ ŎƻƭƭŜƎŀΩǎ ǿŀǊŜƴ ƳŜŜǎǘŀƭ ōŜǊŜƛŘΣ 
want en passant kon men dan op het lab allerlei andere 
bepalingen aanvragen en kijken of men nog normaal was 
(biochemisch gezien).
De trombocyenaggregatietest was een leuke test en ik voerde 
deze altijd uit, de senior keek graag toe hoe ik het deed, maar 
beschikte niet over de handigheid of over het pragmatisme dat 
ik wel in huis had.
Dat onderzoek naar de PAF zou ik dus gaan uitvoeren aan de 
hand van de methodebeschrijving uit het artikel (Walsh meen 
ik me te herinneren) en met de apparatuur die we in huis 
hadden. Wetenschappers die een methode uit een artikel na 
doen, worden vaak gefrustreerd omdat het vaak toch net iets 
anders lijkt te werken of omdat het net iets moeilijker is dan 
zoals het er staat. Als je pech hebt zijn er veel pogingen nodig 
voordat je de methode enigszins onder de knie hebt. Garantie 
niet vanzelfsprekend. Zo moest ik bijvoorbeeld een 
bloedplaatjesconcentraat  maken in een albuminegradiënt met 
behulp van een gesiliconeerde pasteurse pipet waarvan de 
punt iets gebogen en dichtgesmolten was. Dingen die niet bij 
de winkel te koop zijn, dus je moest het zelf in elkaar 
knutselen. Leuk werk als je er tijd voor hebt, en dat had ik zoals 
al eerder heb gezegd.
Zowaar, het lukte om de PAF aan te tonen en dr Monnens kon 
publiceren. Vanwege mijn technische aandeel had ik de eer als 
tweede auteur te dienen!



41

Monnens L, van der Meer W, Langenhuisen C, van Munster P, 
van Oostrom C. Platelet aggregting factor in the epidemic form
of hemolytic-uremic syndrome in childhood. Cli. Nephrol. 
1985;24:135-137.

De PAF bleef goed bij mij hangen. Bij het risken gebruikte ik 
vaak het paarse leger en noemde het de PAF (de paarse armee 
fraktion, als tegenhanger van de toen opererende RAF).
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20 De oversteek 

Eindelijk had men besloten om de klinisch chemisch laboratoria 
bij elkaar te voegen, dat kon omdat de meeste labhoofden met 
pensioen waren. Het nieuwe lab kreeg de naam Centraal 
Klinisch Chemisch Laboratorium (CKCL). De invullers van die 
reorganisatie stonden klaar om hun carrière meer glans te 
geven, een reorganisatie is namelijk altijd een mooie kans 
daarvoor. Er was al een stukje samenwerking gevonden in het 
ȊƻƎŜƴŀŀƳŘŜ ΨŎƛǘƻƭŀōΩ Řŀǘ ŘƻƻǊ ƭŀō ƪƛƴŘŜǊƎŜƴŜŜǎƪǳƴŘŜ Ŝƴ ƭŀō 
interne gezamenlijk werd bemenst. We deelden al veel langer 
de spoedbepalingen van de intensive care. En het werd tot 
weerzin van de meeste analisten op één locatie uitgevoerd. 
Voordeel is natuurlijk dat dezelfde apparatuur werd gebruikt op 
de zelfde manier, dat werkt in ieder geval kwaliteitsverhogend. 
Het samenvoegen van de routine klinische chemie betekende 
niet dat er geen afdelingsgebonden laboratorium meer was. 
Alle vier disciplines (neurologie, kindergeneeskunde & 
chirurgie, interne geneeskunde en gynaecologie) bleven hun 
gespecialiseerde sublabjes houden. Het samenvoegen van de 
labs betekende van 4 naar 5, logisch toch? Zo bleef het lab 
speciale hematologie bij kindergeneeskunde. Voor interne 
geneeskunde had je het centraal hematologisch laboratorium. 
Waarom het centraal werd genoemd? Geen flauw idee, 
logistiek lag het decentraal en qua werkzaamheden deed men 
ŀƭƭŜŜƴ ŘŜ ƘŜƳŀǘƻƭƻƎƛŜ ǾƻƻǊ ŘŜ ΨǾƻƭǿŀǎǎŜƴŜƴΩΦ 5ƛǘ ǿŀǊŜƴ 
allemaal nog resten van voor de samenvoeging, de 
stammenstrijd ging dus gewoon verder.
Zelf bleef ik op het kinderlab. Maar omdat er nu voor mij nog 
minder werk was, vroeg ik om extra werk. Dat vond ik op het 
HPLC-lab, ik mocht de porfyrinebepaling op de HPLC opzetten. 
Heel ander werk dan het ambachtelijk werk met scheitrechter 
en ether, maar iets nieuws dus altijd leuk. Nieuwe techniek, 
opzetten nieuwe bepaling, kortom echt laboratoriumwerk. 
Daarnaast leerde ik nog meer laboratoriumtechnieken die ik 
kon toepassen in de ideeën die ik had en wilde onderzoeken. 
We kregen er allemaal de ruimte voor. Toch bleef het knagen en 
het aanbod van werk bleef beperkt. Tegenwoordig noemt men 
dat een bore out. Toen had het geen naam, maar het leidde wel 
tot grote ontevredenheid. Bij personeelszaken mocht ik 
wekelijks informeren of men iets anders voor mij had 
gevonden. Een enkele keer had men iets, zelfs een schaal hoger 
maar meer uitvoerend en niet je eigen ideeën kunnen 
ontplooien. Een beroepskeuzetest die men mij had 
aangeboden, wees overigens uit dat analist toch het best bij me 
paste! 
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De samenvoeging van de verschillende routinelabs liep niet echt 
soepel, er was veel onrust op de werkvloer en wantrouwen 
jegens de leiding. Ook waren de interne analisten onbekend met 
de routinehematologie van kindergeneeskunde en chirurgie, en 
sommigen hadden er zelfs een grote aversie tegen. De kennis 
over het beoordelen van de bloeduitstrijkjes ontbrak bij hen, 
hiervoor had men immers het centraal hematologisch lab. 
Vooral de uitstrijkjes van de kinderoncologie bleven liggen, dat 
was geen ramp want de kinderoncologen hadden meestal allang 
het beenmerg van die patiënten beoordeeld. Maar vaak was er 
geen beenmerg geprikt en helaas kan het gebeuren dat 
onverwachts een enkele maligne cel in het bloed gevonden 
wordt, wat aanleiding is om beenmerg te prikken. De stapels 
namen alleen maar toe want men had er geen 
tijd/zin/kennis/menskracht voor. 
Op dat hoogtepunt werd ik benaderd door het labhoofd van het 
CKCL (in opperste wanhoop weet men mij te vinden), en ik 
hapte toe. Wel onder bedinging van een duidelijk takenpakket 
(hematologie en dan met name het beoordelen van de 
bloeduitstrijkjes (diffen), en het bijbrengen van hematologische 
kennis bij hen die dat nog niet had. Weet niet of ik er een 
hogere salarisschaal uit heb gesleept, maar het ging mij vooral 
om de uitdaging en om van de bore out af te komen, eigenlijk 
therapie dus.
hǇ ƘŜǘ /Y/[ ǾƛŜƭŜƴ ŘŜ ƳƻƴŘŜƴ Ǿŀƴ ƳƛƧƴ ŎƻƭƭŜƎŀΩǎ ƻǇŜƴΥ ΨƘƻŜ 
heb je dat kunnen doen, je zat daar zo goed en dan kom je in 
ŘŜȊŜ ŎƘŀƻǎΦΩ όȊƻǳ ƛƪ ǾŀƪŜǊ ƘƻǊŜƴύΦ aŀŀǊ ƳŜƴ ǿŀǎ ōƭƛƧ ƳŜǘ ƳƛƧƴ 
komst (denk ik).
Ik was er nog maar een paar weken of meteen werd feest voor 
mij georganiseerd, ik was inmiddels 12 en een half jaar in dienst 
en daar hoort taart bij. Enkele oud-ŎƻƭƭŜƎŀΩǎ ǿŀǊŜƴ ŜǊ ƻƻƪ ōƛƧ Ŝƴ 
ook dr de Vaan kwam langs. Hij drukte nog op mijn hart om de 
pseudoplaatjes niet te vergeten. Binnen een week wist ik de 
achterstand aan diffen weg te werken en kon ik aan het 
inwerkprogramma beginnen. Gelukkig wilden de meesten graag 
de difvaardigheid leren. Om de kwaliteit te verhogen kreeg ik de 
beschikking over een camera met monitor zodat we met 
meerderen naar de beelden konden kijken. Ook organiseerde ik 
workshops en er ontstond  zowaar 
Een groepje enthousiaste celkenners 
wat heel fijn was. 

Jaarlijks trappertje met 
ŜƴƪŜƭŜ ŎƻƭƭŜƎŀΩǎ
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21 het oog en de techniek

Om de routinehematologie weg te werken kregen we de 
beschikking over een hematologieautomaat die ook een 
automatische differentiatie uitvoerde. Niet omdat er een 
microscoop inzat, maar op basis van een combinatie van  
weerstandsmeting en radiofrequentie. Overigens werd de 
techniek van weerstandsmeting al lang toegepast voor de 
telling van witte bloedcellen en bloedplaatjes. Als een stroom 
verdund bloed in een buis langs een telopening stroomt, kan 
op basis van weerstandsverschil berekend worden hoe groot 
het deeltje is dat langs komt. In het bloed is het bloedplaatje 
het kleinst, gevolgd door erytrocyten en tot slot door 
leukocyten. Als je dit dan combineert met radiofrequentie krijg 
je ook een indruk van de kernvorm. Met reagens kan 
bovendien de rijpheid van de cel worden onderscheiden 
(verhouding eiwit/vet in het celmembraan). 
Het apparaat diende alleen voor de spoedbepaling en stond 
wat betreft de automatische differentiatie er voor spek en 
bonen bij. Door desinteresse en gebrek aan menskracht bleef 
dit zo een behoorlijke tijd staan. Totdat er een of andere analist 
er zich mee ging bemoeien die altijd had geroepen dat een 
apparaat niet tegen het menselijke oog en diens 
beoordelingsvermogen op kon. En zo begon de bigamie tussen 
apparaat en microscoop. Met grote nieuwsgierigheid richtte ik 
me op de techniek achter de plaatjes die het apparaat 
produceerde en vertaalde dat naar wat ik zag onder 
microscoop. Beide technieken hadden hun voors en tegens. 
Het combineren ervan werd mijn passie. Als eerste vielen me 
de patronen op  bij de verschillende leukemiën. Aan de hand 
van het celpatroon, of zogenaamde scattergram, kon ik afleiden 
of je met een acute of met een chronische leukemie te maken 
had, en of het een myeloïde of lymfatische vorm was. Iets 
waarvoor je op het lab verschillende bewerkelijke kleuringen 
nodig had. Omdat de vorm bepaalt welke therapie toegepast 
moet worden volgens (inter)nationale richtlijnen, was dat een 
belangrijke bevinding, maar niet wetenschappelijk erkend en 
dus ook niet medisch toegepast, maar ik kon er wel een artikel 
over publiceren in de Acta Haematolgica. Het was gewoon leuk 
en gaf je een snelle impressie voor wat het waard was. In de 
klinische praktijk werd er niets mee gedaan, maar ik had mijn 
punt gemaakt en was een hoop ervaring rijker. Op de jaarlijkse 
bijeenkomst van de firma met al hun (potentiële) klanten 
mocht ik een presentatie houden over waar ik zo mee bezig 
was en vertelde onder andere een verhaaltje over de
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Ψaƻǎǘ ŦǊŜǉǳŜƴǘ ǾƻƭǳƳŜ ŀƭǎ ǾƻƻǊǎǇŜƭƭŜƴŘŜ ǿŀŀǊŘŜ ōƛƧ ŜŜƴ 
ǊŜŎƛŘƛŜŦ Ǿŀƴ !ŎǳǘŜ [ȅƳŦŀǘƛǎŎƘŜ [ŜǳƪŜƳƛŜΩΣ ƛƪ ȊŀƎ ŜŜƴ ƳƻƎŜƭƛƧƪ 
ǇŀǘǊƻƻƴ Ŝƴ ǿƛƭŘŜ Řŀǘ ƎǊŀŀƎ ŘŜƭŜƴ ƳŜǘ ƳƛƧƴ ŎƻƭƭŜƎŀΩǎ ƛƴ ƘŜǘ ƭŀƴŘΦ 
Prima branding. Bovendien konden we publiceren in het 
ΨǾŀƪōƭŀŘΩ Ǿŀƴ ŘŜ ŦŀōǊƛƪŀƴǘ όSysmex Journal International).
In mijn workshops legde ik vooral de verbanden tussen het 
apparaat en de microscoop. Omdat je met microscoop 100 
witte bloedcellen differentieert en de automaat een paar 
duizend, is statistisch gezien het apparaat de onbetwiste 
winnaar. Ook omdat het apparaat altijd dezelfde is en de 
menselijke beoordelaar verschillend kan zijn, en als je al twee 
keer hetzelfde preparaat beoordeeld, deze beoordeling ook nog 
eens van je stemming kan afhangen. Als snel werd ingevoerd 
dat de automatisch verkregen differentiatie gerapporteerd 
werd en alleen een microscopische beoordeling werd gedaan 
bij verdenking op een abnormaliteit of op uitdrukkelijk verzoek. 
Indien op verzoek dan wel met motivatie (die nogal eens 
ontbrak).
Zoals eerder vermeld wil ik een verklaring van wat ik zie. In de 
veelheid en variatie van het patiëntmateriaal viel altijd wel wat 
te beleven qua casuïstiek. Macrotrombocyten, drumsticks, 
vacuolisatie bij paracetamolintoxicatie, ik verzon het niet zelf 
maar kwam het wel tegen en wilde van de hoed en de rand 
weten. Ik werd hierbij gesteund door een van de stafleden die 
steevast zei: schrijf maar op. Wat ik opschreef ging soms naar 
de prullenbak, soms werd er verder aan gesleuteld en konden 
we het aanbieden ter publicatie. 
Ik had een lijstje met belangrijke hematologische en 
pathologische vaktijdschriften en iedere maand struinde ik de 
bibliotheken af om de laatste tijdschriften door te helikopteren 
op zoek naar relevant nieuws voor mij. (tegenwoordig met e-
alerts gaat dat wel een stuk makkelijker)
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22 de kiekens, de haan en de pluim

Naast hematologie had ook het begeleiden van stagiairs en 
nieuwe medewerkers mijn interesse. Ook speelt een rol dat de 
stagiairs vaak subjectief werden behandeld (hopelijk is die 
component nu geminimaliseerd). Was je gehoorzaam en 
doorsnee, dan had je een goed uitgangspunt. Maar moest je te 
lang wennen en je sprak met dialect, dan had je op voorhand 
een achterstand. Bovendien werd een stagiair als extra 
werkkracht meegerekend, dan kunnen ze alvast wennen aan de 
werkdruk. Het was weleens zo dat zonder stagiairs de planning 
niet rond kon komen.
Misschien omdat ik zelf geen stage had gelopen (dat bood de 
opleiding in Breda niet) en ook vanwege mijn eigen slechte 
start, trok ik mij het lot van de stagiairs aan. Op het CKCL lag 
deze taak bij de hoofdanalist, maar toen ik me opdrong als 
stagecoördinator kreeg ik die kans en maakte dit ook waar.
Stagiairs koppelde ik voor langere tijd aan een vaste begeleider 
en na enkele jaren bouwde ik een wisselstage in waarbij men 
ook op een van de andere labs stage kon lopen en/of mee kon 
kijken. De opleidingen waarvan het Radboud stagiairs (klinische 
chemie) afnam, klopte altijd bij mij aan, dat was zo op een 
gegeven moment  afgesproken. Het aanbod was altijd 
voldoende en ik moest vaker nee verkopen dan dat ik om een 
stagiair moest vragen. Nee zeggen was echter niet mijn sterkste 
punt en meestal wist ik er wel een mouw aan te passen.
Met 5 MLO-instituten en 3 HLO-ƛƴǎǘƛǘǳǘŜƴ ŘŜŜŘ ƛƪ ΨȊŀƪŜƴΩΦ IŜǘ 
labhoofd zei dat het CKCL als routinelab eigenlijk geen plek was 
HLO-stagiairs, het beleid was erop gericht om MLO-analisten 
aan te nemen. Er waren al genoeg HBO-analisten en voor 
nieuwe HBO-analisten was weinig tot geen 
doorgroeiperspectief. Daar zocht ik dan op een ander lab een 
plek voor.
Jaarlijks kreeg ik zo 5-10 stagiairs te begeleiden (althans de 
coördinatie hierover). Wekelijks kwamen we bij elkaar en 
bespraken de algemene voortgang van de stages. Ik liet de 
stagiair periodiek een presentatie te houden over hun 
onderzoek of een ander onderwerp om ze wat 
presentatietechniek en -ervaring op te laten doen. Zeker als 
een HLO-stagiair erg diep op een opdracht in ging knikte ik 
wijselijk, maar een enkele keer (echt waar) snapte ik er de 
ballen van. Ik vond het prachtig om dit te mogen doen en de 
stagiairs waren zonder meer enthousiast over deze soort van 
opzet (tenminste, ik ervaarde dat zo).
Een keer had ik een stagiair op het lab van Dekkerswald
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geplaatst en toen ik hem ging voorstellen bleek dat we er op de 
fiets naar toe moesten, alleen hij had er geen dus moest hij bij 
mij achterop. Ik ploeterde tegen de Nijmeegse baan omhoog 
ƳŜǘ Řŀǘ ƎŜǿƛŎƘǘ ŀŎƘǘŜǊƻǇ Ŝƴ ōƻǾŜƴ ŀŀƴƎŜƪƻƳŜƴ ȊŜƛ ƘƛƧΥ ΨƘŜǘ 
ƭŜŜƪ ǿŜƭ ŀƭǎƻŦ ƛƪ ōƛƧ ƳƛƧƴ ǾŀŘŜǊ ŀŎƘǘŜǊƻǇ ȊŀǘΩΦ ¢Ƨŀ ǘƻŜƴ ǾƻŜƭŘŜ ƛƪ 
me wel oud en ja ik was al grijzend en het leeftijdsverschil zal 
ƛƴƳƛŘŘŜƭǎ ȊƻΩƴ нл ƧŀŀǊ ƎŜǿŜŜǎǘ ȊƛƧƴ ƳŀŀǊ ǘƻŎƘΦ !ŀƴ ŘŜ ŀƴŘŜǊŜ 
kant klonk het wel erg aandoenlijk.
Elk jaar na het stageseizoen ging ik met de club uit eten als 
afsluiting, ik had daar een budget voor geregeld. Dat was altijd 
heel gezellig, vooral onderling en toegegeven, naarmate het 
ǾŜǊǎŎƘƛƭ ƛƴ ƭŜŜŦǘƛƧŘ ƎǊƻǘŜǊ ǿŜǊŘΧΧΧ 
Het mooiste compliment kreeg ik ooit van een stagedocent die 
al enige tijd met (pre)pensioen was. Het was tijdens een 
uitvoering van een concert dat door de raad van bestuur 
toentertijd werd aangeboden. Volgens mij werkte ik niet meer 
op het lab, maar dat doet er eigenlijk niet toe. Ik was daar met 
mijn vrouw en kwam de docent tegen (hoe hij aan een kaartje 
kwam heb ik maar niet gevraagd). Hij begroette mij enthousiast 
en ik stelde hem aan mijn vrouw voor.
ΨWŜ ƳƻŜǘ ǿŜǘŜƴ Řŀǘ ƛƪ Ȋƻ ōƭƛƧ ƳŜǘ ƘŜƳ ǿŀǎΣ ŀƭǎ ƛƪ ŜŜƴ ǎǘŀƎƛŀƛǊ 
had die ergens anders was gestrand door wat voor reden dan 
ƻƻƪΣ ƪƻƴ ƛƪ ŀƭǘƛƧŘ ōƛƧ ²ƛƳ ǘŜǊŜŎƘǘΣ ƘƛƧ ƘŜŜŦǘ ƳŜ ŀƭǘƛƧŘ ƎŜƘƻƭǇŜƴΦΩ
zei hij en ik antwoordde dat het logisch was en dat iedereen 
een kans verdient. Hoe zijn compliment bij mij binnenkwam 
drong pas later bij mij door want zo werkt dat bij mij.
Overigens was het wel zo dat als er een stagiair met 
gebruiksaanwijzing kwam, altijd duidelijke afspraken gemaakt 
werden. In mijn tijd als stagecoördinator is maar één stagiair 
afgehaakt, maar die had dan ook ernstige psychische 
problemen.
Ook een sprekend voorbeeld is het meisje van het Brabantse 
platteland die eigenlijk helemaal geen analist wilde worden. Ze 
was erg onbehouwen sprak erg plat en had een zware stem, 
het was ook niet moeders mooiste (hoewel ik de familie niet 
ken). Menigeen had problemen om haar te begeleiden want ze 
snapte het vaak niet of wilde het niet snappen. In een gesprek 
over de voortgang vroeg ik haar wat ze nu eigenlijk wilde met 
haar toekomst en met haar zware stem zei ze:
ΨǾǊŀŎƘǘǿŀƻƎŜƴŎƘŀǳŦŜǳǊ ǿƻǊŘŜƴΩ
Dat was duidelijk. We hebben haar nog wel op de rit gekregen 
en ze is vertrokken met een diploma. Waarschijnlijk scheurt ze 
nu met haar 30-tonner door de Brenner pas. Ik gun het haar!
Ook een bijzondere stagiair was een Koerdisch meisje die de 
HLO deed en als asielzoeker in Nederland had aangeklopt. 
Prachtig dik ravenzwart haar, mooie ogen en prima figuur, en 
bovendien uitzonderlijk aardig en buitengewoon intelligent. 
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Haar doel was om weer terug te gaan naar Irak om daar te gaan 
werken. Zij was wat mij betreft de meest intelligente die ik heb 
mogen begeleiden. Ik heb jaren later nog eens op linked in 
gezocht en het lijkt erop dat zij inderdaad als wetenschapper 
ergens in Irak aan de slag is gegaan. 
Al die stagiairs, al die stagedocenten, al dat inwerken van 
ƴƛŜǳǿŜ ŎƻƭƭŜƎŀΩǎ Ŝƴ ŀƭ Řŀǘ ƛƴǿŜǊƪŜƴ Ǿŀƴ ōŜǎǘŀŀƴŘŜ ŎƻƭƭŜƎŀΩǎ 
deed het labmanagement besluiten om mij voor te dragen voor 
de radboudpluim.  En tijdens een labvergadering (die ik 
overigens al jaren voorzat om zo de top down structuur te 
doorbreken) kwam een van de leden van de raad van bestuur 
met de pluim aanzetten. Dat was een mooie erkenning van mijn 
inspanning, maar de taart die er bij werd geleverd was ook 
minstens zo belangrijk!

De uitreiking van de 
pluim op papier. Voor 
alle duidelijkheid, links 
de bestuurder, rechts de 
ontvanger die niet van 
gedoe houdt, maar zie 
hem eens glunderen
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23 een symposium en de gevolgen

Vanwege een landelijke discussie over de invulling van het 
toekomstig laboratoriumonderwijs en de plaats van de analist 
op het toekomstig laboratorium, leek het ons wel zinvol om een 
symposium te organiseren voor het Nederlandse 
laboratoriumlandschap.  Dat balletje had ik opgegooid bij het 
labmanagement en met een commissie onder mijn leiding 
gingen we aan de slag. Uiteindelijk werd het een succesvol 
symposium met vooraanstaande mensen uit het 
laboratoriumonderwijs en konden we het symposium met een 
leuke nettowinst afsluiten. Als dank voor mijn inspanning 
mocht ik een digitale camera voor de microscoop aanschaffen 
ǿŀƴǘ ƘŜǘ ƳŀƪŜƴ Ǿŀƴ ŘƛŀΩǎ Ǿŀƴ ŘŜ ƳƛŎǊƻǎŎƻǇƛǎŎƘŜ ōŜǾƛƴŘƛƴƎŜƴ 
en lesmateriaal was tijdrovend, duur en paste niet meer in de 
tijd. Zo kon ik nu mooi plaatjes maken en opslaan op de 
computer. 
Bij het symposium was ook een vertegenwoordiging van de 
toenmalige VvMA (vereniging van medisch analisten). Mijn 
indruk was toen dat deze club een wat arrogant en oubollig 
instituut was. Het lidmaatschap was duur en ik was te eigenwijs 
om me door een landelijke vereniging te laten leiden. Ik had 
mijn eigen ideeën. Of die beter waren laat ik hier in het 
midden. Men vroeg of ik tot het bestuur van de VvMA wilde 
toetreden. Samen met een andere Nijmeegse analist uit het 
CWZ trad ik toe en maandelijks vergaderden we in het mooie 
clubhuis aan het Wilhelminapark te Utrecht. Zo werd ik een 
deel van het systeem, dat moet namelijk als je wat wilt 
veranderen, en die wil om te veranderen was er ook. We 
begonnen met een naamswijziging en het werd: NVML 
Nederlandse Vereniging van (bio)Medische 
Laboratoriummedewerkers. Na enige tijd werd ik gekozen als 
penningmeester. In die tijd had je nog afdelingsbesturen en het 
Gelders afdelingsbestuur was opgedroogd. Ik vond drie 
ŎƻƭƭŜƎŀΩǎ ōŜǊŜƛŘ ƻƳ Řƛǘ ōŜǎǘǳǳǊ ƴƛŜǳǿ ƭŜǾŜƴ ƛƴ ǘŜ ōƭŀȊŜƴΣ Ŝƴ Ȋƻ 
bestond het driekoppig bestuur van de afdeling Gelderland uit 
ŎƻƭƭŜƎŀΩǎ Ǿŀƴ ƘŜǘ /Y/[ Ǿŀƴ ƘŜǘ wŀŘōƻǳŘΗ
Door het krimpende aantal leden  raakte de afdelingsstructuur 
achterhaald en werd opgeheven, alles zou vanuit het centrale 
bureau worden geregeld. Het ledental bleef nu wat constant en 
tot nog toe is het volgens mij nog steeds een redelijk solide 
beroepsvereniging. Heb het bestuurswerk bij de NVML altijd 
leuk gevonden, maar na acht jaar zat de tijd er op en maakte ik 
plaats voor een opvolger in ruil voor de nieuwste Dikke van 
Dale. Natuurlijk kwam die opvolger van ons Radboud.
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Ik trad in die tijd ook toe tot de redactie van het vakblad 
Ψ!ƴŀƭȅǎŜΩΣ ǿŀƴǘ ƛƪ ǾƻƴŘ Řŀǘ ŜǊ ŜŜƴ ōŜǎǘǳǳǊǎƭƛŘ ƛƴ ƳƻŜǎǘ ȊƛǘǘŜƴ
om het (nieuwe) beleid meer vorm te geven. Dat viel niet 
helemaal lekker bij de zittende redactieleden die dit al heel 
lang deden en hier zo hun eigen ambities bij hadden. De 
nieuwe filosofie van het bestuur was dat het blad een blad 
moest zijn voor en door analisten. De toenmalige redactie 
wilde vooral een wetenschappelijke inhoud. Als bestuur wilden 
we het meer gericht hebben op het vak en nieuwe 
laboratoriumontwikkelingen, waarbij de focus lag op 
laagdrempeligheid. De spanningen leidden tot een complete 
redactiewisseling. Ook het blad kreeg een heel andere 
uitstraling die meer bij het tijdsbeeld paste. Zwart-wit werd 
kleur! Wel was financiering altijd een issue, toch is het blad nog 
steeds springlevend.
Als gevolg van mijn redactieactiviteiten kreeg ik menig 
interessant artikel, proefschrift en boek onder ogen die 
besproken werden in de redactieclub. We konden om de 
auteur van dat stuk vragen om iets te schrijven voor ons 
vakblad. Daarbij moesten we een evenwicht vinden tussen de 
verschillende vakdisciplines klinische chemie, microbiologie en 
pathologie. Het lezen van de proefschriften gaven mij soms het 
gevoel van: als hij of zij dat kan, kan ik dat ook. Dat ging dan 
meestal om promovendi die onderzoek deden naar iets dat 
door een ander was uitgedacht. Even kort door de bocht: In 
feite hoefden ze alleen maar te doen wat de promotor ze 
opdroeg. Zo kan ik het ook, dacht ik dan.

Met deze coupe hoopte ik de witte 
versie van Eddy Murphy te zijn
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24 Speelveld ckcl
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25 Diffex 

In de celherkennigsinstructies maakte ik veel gebruik van de 
microscoop in combinatie met het opgeslagen beeldmateriaal. 
De gouden standaard was nog altijd het boekje van Paul Frick, 
dat ik ook al op de analistenschool gebruikte.
Op den duur pakte ik samen met collega Felix het idee op om 
een instructiecomputerprogramma te maken. We hadden de 
microscoop met digitale camera gekoppeld aan de pc. Felix als 
ICT-expert maakte het zo dat de beelden werden opgeslagen in 
een database.  Voor de instructie maakte ik gebruik van een 
determinatiesysteem zoals dat gebruikt wordt in de 
plantkunde. In beginsel komt dat op hetzelfde neer, op basis 
van zichtbare kenmerken kun je een cel op naam brengen. Felix 
kon met Visual Basic en programma schrijven dat als je 
bepaalde kenmerken aanklikte de relevante cellen met die 
kenmerken te zien waren. Naarmate je meer kenmerken 
selecteerde bleef er als het goed was maar één cel over.
Ik leverde de (vak)inhoud, Felix knoopte de ICT eraan vast en zo 
ontstond een programma. We wilden het programma op CD 
zetten en aanbieden op de markt. We noemden het product 
Diffex (differentiatie-expert). Daarvoor was natuurlijk enige 
financiering nodig en het labhoofd ging akkoord om hierin te 
voorzien. We spraken af dat de kosten en de baten ten goede 
van het laboratorium zou komen. Op enkele symposia en 
bijeenkomsten probeerden we zoveel mogelijk het product 
onder de aandacht te krijgen. Ook in het vakblad Analyse kwam 
een productbeschrijving. Bijna zonder uitzondering schafte elk 
laboratorium en elke analistenopleiding het programma aan. 
Door de succesverkoop konden we een nog betere camera 
aanschaffen en versie twee was geboren. Ook deze  versie ging 
als warme broodjes over de toonbank. Ons volgende doel was 
om de internationale markt op te gaan en te kijken of we een 
van de leveranciers van hematologieapparatuur zo ver konden 
krijgen om ons product met hun apparatuur te integreren. Eén 
Ǿŀƴ ŘƛŜ ŦƛǊƳŀΩǎ ƴƻŘƛƎŘŜ ƳƛƧ ǳƛǘ ƻƳ ƳŜǘ ŜŜƴ ȊƻƎŜƴŀŀƳŘŜ ±Lt-
trip naar Amerika te gaan (in die tijd kon dat nog). In een 
chique hotel in San Francisco, met stadstour en trip naar de 
sequoia bomen. Dan in sillicon valley op bezoek bij de Abbott-
fabriek (het was natuurlijk toch een reclameuitje). Dat ik verder 
niets in te brengen had over aanschaf van apparatuur was ze 
vooraf misschien ontgaan, maar dit had ik wel mooi meegepikt. 
Nog steeds als die Golden Gate brug voorbij komt in een film, 
ȊŜƎ ƛƪ ΨŘŀŀǊ ōŜƴ ƛƪ ǘƻŎƘ ƳŀŀǊ Ƴƻƻƛ ƎŜǿŜŜǎǘΩΦ
Wat betreft de internationale versie gingen we in zee met 
Elsevier Science,  en noemden het ABCD (Atlas of Blood Cell
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Differentiation). Verkoop en promotie zou door ES worden 
uitgevoerd en een bepaald percentage van de verkoop zou naar 
de inmiddels opgerichte Stichting Nijmeegs Innovatiefonds 
Klinische chemie (SNIK) gaan. Er waren toen wel meer van dat 
soort stichtingen in het ziekenhuis. Financieel boeide het mij 
verder niet, ik vond het gewoon leuk om te doen en het leverde 
toch mooie uitstapjes op. Om het programma op de 
internationale markt beter te promoten wisten we ES zover te 
krijgen dat we tijdens een symposium/beurs in Vancouver de 
kans kregen om het programma te laten zien. In het luxe hotel 
aan de haven hebben we daar drie-vier dagen gelogeerd, één 
keer een demo en twee dagen Vancouver en omgeving 
bekijken. Aan het eind van mijn laboratoriumperiode zijn we 
naar Seoul geweest op het internationale congres van analisten 
om ook daar het product te laten zien. Of het financieel 
allemaal efficiënt was, geen flauw idee, ik betwijfel het, want 
internationaal liep het niet zo voortvarend als in Nederland en 
België. 
Later kwamen we nog met een Franse en een Duitse vertaling 
die we door een externe partij lieten beheren. Met de zakelijke 
afwikkeling daarvan heb ik me verder niet bemoeid.
Naast het beoordelen van bloedcellen hield ik me ook bezig 
met het beoordelen van urinesedimenten. Dit is door 
centrifugatie verkregen geconcentreerde urine. In dit 
zogenaamde sediment zitten de vaste bestandsdelen zoals 
cellen en zoutkristallen. Beoordeling van urine is in de meeste 
gevallen natte vingerwerk. Vaak geeft het meer informatie van 
wat je hebt gegeten/gedronken, dan dat het wat zegt over je 
aandoening. In enkele gevallen kan aanwezigheid van cellen 
wijzen op een ontsteking of een nierfalen en heel soms een 
leverafwijking. Omdat er in urine veel meer ongeïdentificeerde 
bestanddelen inzitten is het van groot belang relevante van 
irrelevante informatie te onderscheiden. Ook hiervoor had ik 
inmiddels een rijke verzameling van beelden vastgelegd. Het 
nadeel van urinesedimenten is dat je ze vers moet maken en 
ook vers moet beoordelen , je hebt (in tegenstelling tot 
bloeduitstrijkjes) geen archiefkasten vol met voorbeelden. Wat 
bovendien lastig was is dat de sedimentpreparaten niet 
gekleurd zijn en omdat het vloeistof is beweegt er van alles. 
Ook voor dit doel hadden we een leerprogramma ontwikkeld, 
heel anders van opzet (je differentieert niets), en we hadden 
ook voor de meest essentiële dingen filmpjes gemaakt omdat 
je bij een urinesediment meer moet focussen 
(scherpte/diepte).
Het programma noemden we Diffex-DUS (de Digitale 
UrineSedimentenexpert) en de verkoop was gelijk aan die van
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Diffex. Ook hiervan verscheen een Engelstalige versie (Atlas of 
Urine Sediments).
Na mijn vertrek van het CKCL, dat inmiddels Afdeling Klinische 
Chemie (AKC) was gaan heten, heb ik me niet meer met Diffex 
beziggehouden.

Diffex, versie 2

Atlas of Blood Cell Differentiation, versie 2

Atlas of Blood Cell Differentiation, versie 1

Diffex DUS, versie 2
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26 Das Medica

Eén keer per jaar werd een Europese beurs gehouden in 
Düsseldorf, dat schijnt al heel lang zo te zijn. Verdeeld over 
ōƛƧƴŀ нл ƎǊƻǘŜ ƘŀƭƭŜƴ ƪǳƴƴŜƴ ŀƭƭŜǊƭŜƛ ŦƛǊƳŀΩǎ Ƙǳƴ ƪƻƻǇǿŀŀǊ 
aanbieden om de zieke mens mee te dienen. Van injectienaald 
tot en met traumahelikopter. Ook voor laboratoriumtechniek 
waren alle marktspelers vertegenwoordigd om hun apparatuur 
te laten zien. Van reageerbuis tot en met compleet ingerichte 
automatische computergestuurde machines. Daarnaast had je 
natuurlijk ook nog de benodigde consumptievoorzieningen, 
van koffie tot en met uitgebreide diners.
Samen met Felix ben ik er een keer of vijf geweest. Vaak met 
een vertegenwoordiger van een firma, in ons geval was dat 
meestal Abbott. Het vaste schema was, vroeg op, op  weg naar 
Düsseldorf, parkeren op het Gelände en met bus naar de 
hallen, eerst Kaffee mit Kuchen, standjes bezoeken, lunch in 
een van de Stuben, standjes bezoeken en restaurantje in de 
Altstadt en laat weer thuis. Het was altijd weer heel interessant 
ƻƳ ŘŜ ƻƴǘǿƛƪƪŜƭƛƴƎŜƴ ǘŜ ȊƛŜƴ Ŝƴ ǘŜ ƴŜǘǿŜǊƪŜƴ ƳŜǘ ŘŜ ŦƛǊƳŀΩǎ 
die je kende en zo nu en dan oude kennissen tegenkomen en 
bijpraten. Met Diffex hebben we er nooit gestaan, daar hadden 
ǿŜ ƎŜŜƴ ōǳŘƎŜǘ ǾƻƻǊ Ŝƴ Ȋƻǳ ƻƻƪ ƴƛŜǘ ŜŦŦƛŎƛšƴǘ ȊƛƧƴΦ bŀ ȊƻΩƴ ŘŀƎ 
slenteren was je meestal wel bekaf.
Eén keer waren Felix en ik daar naar toe om bij de distributeur 
van de Duitstalige Diffex (ABD; Atlas der 
BlutzellDifferenzierung) een presentatie te houden ergens in de 
buurt van het Messe terrein (ik weet niet meer waar). Deze 
distributeur was zo iemand van snel cashen, het Nederlandse 
succes en ons enthousiasme bracht bij hem dollartekens in de 
ogen. Toen hij in Düsseldorf was (vanuit Hamburg) vroegen we 
of hij ons even naar de Messe kon brengen (wij waren met de 
trein).
Ψ[ŜƛŘŜǊΣ ƛŎƘ ƘŀōŜ Ŝƛƴ ȊǿŜƛǎƛǘȊŜǊΩ ȊŜƛ ƘƛƧ Ŝƴ Řŀǘ ōƭŜŜƪ ŘŜ ƴƛŜǳǿǎǘŜ 
Audi te zijn waar je dus maar met twee man in kunt zitten. 
Gladde Günther noemde ik hem. We zijn dus maar met de 
metro of U-bahn gegaan. Ik hoop voor GG dat hij de Audi niet 
heeft gekocht als voorschot op een stormachtige verkoop van 
ABD anders zou hij van een kalte kermis terugkomen.
hǇ ŘŜ aŜŘƛŎŀ ƳŀŀƪǘŜ ƛƪ ƻƻƪ ƪŜƴƴƛǎ ƳŜǘ ŘŜ ΨŀǳǘƻƳŀǘƛǎŎƘŜΩ 
microscoop waarbij gebruik gemaakt werd van 
beeldherkenningssoftware, toen nog in de kinderschoenen, nu 
bijna gemeengoed. Het zou de toekomst worden. 
Wij hebben ons in ieder geval altijd prima en ook best wel 
nuttig vermaakt.
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27 Op Pad

Door mijn bemoeienis met al die celperikelen werd ik regelmatig 
uitgenodigd om in den lande een presentatie te houden over het 
verschil tussen staafkernig en segmentkernig, typisch en 
atypisch, apparaat A en apparaat B, en nog een paar van die 
dingen.
Het beoordelen van de bloedcellen is een subjectieve activiteit. 
Er was (en is nog steeds) een bepaalde bloedcel waaraan heel 
veel waarde werd gehecht, maar die echt afhankelijk is van de 
staat van de beoordelaar.  Deze cel, de  staafvormige neutrofiele 
ƎǊŀƴǳƭƻŎȅǘ όŘŜ ȊƻƎŜƴŀŀƳŘŜ ǎǘŀŀŦύ  ƛǎ  ȊƻΩƴ ŎŜƭ ŘƛŜ ƴƛŜǘ ȊƻƴŘŜǊ 
nuances kan worden beoordeeld. Weliswaar zijn er nationale 
afspraken (die weer af kunnen wijken van internationale 
afspraken), maar de interpretatie ervan laat te wensen over.  
Deze staaf is een voorloper van de segment (segmentkernige 
granulocyt) en kan duiden op een bacteriële infectie. Bang als 
ƳŜƴ ƛǎ ƻƳ ȊƻΩƴ ōŜǾƛƴŘƛƴƎ ǘŜ ƳƛǎǎŜƴ ǿƻǊŘǘ ŘŜȊŜ  Ǿŀŀƪ ƻǾŜǊǎŎƘŀǘΦ  
En in andere gevallen juist weer onderschat.  Het is beter om 
dingen niet te benoemen dan slecht te beoordelen. Leo, de 
ŘƛǊƛƎŜƴǘ ƛƴ ŘŜ ƘŀǊƳƻƴƛŜ ǿŀŀǊƛƴ ƛƪ ǎǇŜŜƭ ȊŜƎǘ ǾŀŀƪΥ Ψ!ƭǎ ƧŜ ŜŜƴ 
bepaalde noot (of passage) niet kunt spelen, doe het dan niet, 
ƳŀŀǊ Ǝŀ ƎŜŜƴ ŦƻǳǘŜ ŘƛƴƎŜƴ ǎǇŜƭŜƴΣ ǿŀƴǘ Řŀǘ ƪƭƛƴƪǘ ƴƛŜǘΩΦ 5ŀǘ 
geldt zeker ook voor bloedcellen.
Ik heb op het CKCL door alle mensen dezelfde uitstrijkjes laten 
beoordelen, waarin duidelijke staven zaten  en wat bleek: de 
uitslagen verschilden gigantisch. Interpretatie van de uitslagen 
zou tot verkeerde diagnostiek kunnen leiden. Mijn idee was (ik 
was niet de enige) om die staaf niet meer apart te benoemen. Er 
was al langer aangetoond dat de waarde ervan klinisch 
onbetrouwbaar is. Andere bepalingen zijn daarvoor in de plaats 
gekomen. Het laboratorium is echter conservatief en vaart graag 
op oude koers verder, daarmee ben je namelijk vertrouwd, en je 
omgeving (de aanvragers) ook. 
Eenzelfde idee is er met zogenaamde atypische lymfocyten 
waarvoor men allerlei benamingen had bedacht die tot een 
verkeerde interpretatie kon  leiden. Ik stak mijn wijsheid niet 
onder stoelen of banken en werd uitgenodigd op tal van 
bijeenkomsten van analisten, van de vereniging van hematologie 
en van de vereniging van klinische chemie om mijn boodschap te 
brengen. Er werd naar geluisterd en het werd erkend, echter het 
lab is niet de enige  speler in dit veld. Het zou een omslag 
betekenen in het diagnostisch landschap en op zoveel reuring zit 
niemand te wachten. Als een Don Quichot  streed ik verder. Ik 
weet de exacte stand van zaken op dit moment niet, maar hoop
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wel  dat met meer nuance naar de uitslagen wordt gekeken. 
Later stuurde ik naar alle laboratoria in Nederland een 
powerpointpresentatie met 100 cellen en vroeg om dit per 
laboratorium door bevoegde differs te laten scoren. Ik kreeg 
van 157 labs respons, en totaal hadden 756 analisten elke cel 
benoemd. Na het handmatig verwerken van de uitkomsten in 
excel  liet ik deze statistisch toetsen en de uitkomst was nog 
bizarder dan gedacht. Sommige beoordelaars scoorden 4% 
staven, er waren ook beoordelaars die 64% scoorden. En dan 
hebben we het over gekwalificeerde analisten. Een zelfde 
onderzoek deed ik met lymfocyten, waarbij ik zelfs (per 
ongeluk) een cel twee keer liet zien, één van de vier 
beoordelaars gaf diezelfde cel een andere naam. 
Lǎ ȊƻΩƴ ōŜƻƻǊŘŜƭing dan wel betrouwbaar? Jawel hoor, maar ik 
had hier natuurlijk wel het randje opgezocht, dat neemt niet 
ǿŜƎ Řŀǘ ȊƻΩƴ ƎŜǾŜǎǘƛƎŘŜΣ ƳŜŜǊ Řŀƴ млл ƧŀŀǊ ƻǳŘŜ ƳŜǘƘƻŘŜ ƛƴ 
een ander perspectief gezien moet worden. 
Ook legde ik relaties tussen de uitkomsten van het apparaat en 
de microscopische dif, dat leidde tot enkel leuke uitstapjes. Ik 
werd door een firma uitgenodigd om in Helsinki een 
presentatie te houden en een ander firma nodigde me in 
Sirmione uit. Helsinki, daar kom je normaal niet, zeker niet in 
de winter, maar Sirmione in het voorjaar is wat anders. Ik had 
geregeld dat ik een dag extra langer kon blijven, dan kon ik een 
dagje naar Verona!
Toen ik in mijn promotietraject zat mocht ik ook een keer naar 
een internationaal symposium van de hematologie in 
Barcelona. Voor die reis had ik een bepaald budget en ik koos 
het zo uit dat ik een dag extra kon blijven. Die extra dag heb ik 
alle highlights van Barcelona gezien totdat de blaren op mijn 
voeten stonden.
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28 ter lering en vermaak (en vooral vice versa)



59


